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 معاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: صادرات کشــور در بخش 
صنعت غذایی در ســال گذشــته از نظر وزنی ۲۳ درصد رشد را به ثبت رساند و از نظر 

ارزشی به حدود یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون دار رسید.
مهدی صادقی نیارکی در مراســم افتتاحیه بیست و هشمین نمایشگاه بین المللی 
»اگروفود و بیستمین نمایشگاه شــیرینی و شکات« افزود: صنایع غذایی از اولویت ها 
و مزیت های اصلی اقتصادی کشــور به شــمار می رود که حدود ۱۲ درصد از سهم کل 
واحدهای صنعتی را به خود اختصاص داده است؛ سهم صنایع غذایی و آشامیدنی از کل 

اشتغال صنعتی کشور هم ۱۵ درصد است.
وی با بیان اینکه ۱۱ درصد از ارزش صادرات غیر نفتی کشــور در پنج ماهه نخست 
سال جاری به بخش کشاورزی و صنایع غذایی اختصاص دارد، خاطرنشان کرد: با توجه 
به ظرفیت ها و سرمایه گذاری های مناسب در این بخش، توسعه صادرات در صنایع غذایی 

به ویژه به کشورهای همسایه هدفگذاری شده است.
معاون امور صنایع وزارت صنعت با اشاره به توانایی تولیدکنندگان در صنایع غذایی 

به تامین نیاز بازار داخلی گفت: سرمایه گذاری خوبی در حوزه طراحی، تکمیل محصول، 
ماشــین آات و تجهیزات، برندســازی و توسعه محصول صورت گرفته و ظرفیت های 

مناسبی برای تامین نیاز داخل از محل محصوات داخلی وجود دارد.
صادقی نیارکی با بیان اینکه سهم صنعت شیرینی و شکات از نظر تعداد کل واحدهای 
تولیدی ۲.۷ درصد اســت، اظهار داشت: بیش از یک هزار و ۹۰۰ واحد تولیدی در این 
بخش فعالیت دارند و از کل اشتغال ایجاد شده برای واحدهای صنعتی، این صنعت، سهم 

۳.۶ درصدی را به خود اختصاص داده است.
وی با اشاره به توانمندی های صنعتگران در حوزه غذایی و کشاورزی اظهار امیدواری 
کرد: با رشــدی که در صنایع غذایی صورت گرفته، شاهد ارتقاء جایگاه این صنعت در 

کشور و بازارهای خارجی باشیم.
 بیســت و هشمین نمایشگاه بین المللی »اگروفود و بیستمین نمایشگاه شیرینی و 
شکات« با حضور بیش از ۴۵۰ واحد صنعتی آغاز به کار کرد و تا سوم مهرماه به فعالیت 

خود ادامه می دهد.

 دوران جدیدی آغاز
 شده است

مرکز جهاد آب در وزارت 
نیرو شکل می گیرد

 برگزار ی رقابت های 
کشتی پهلوانی مازندران

استفاده از واکسن ها به 
تحقیق بیشتر احتیاج دارد

بازارهای داخلی پس از ۶ روز تعطیات کرونایی در روز یکشنبه ۳۱ مرداد 
فعالیت خود را از سر گرفتند. علی رغم بسته بودن بازارها، تحوات سیاسی 
منطقه قیمت دار را در معامات پشت خطی افزایش داد. سکه نیز رشد مثبت 
را به ثبت رساند و روند شاخص سهام نیز در نهمین هفته متوالی صعودی بود.

بازار نفت و طای جهانی با ادامه روند واکسیناسیون اندکی رشد نمود و 
بیت کوین و شــاخص دار نزولی گردید؛ با توجه به امیدواری های ناشی از 
بهبود اقتصاد جهانی، قیمت فلزات پایه در هفته گذشــته رشد قابل توجهی 

را به ثبت رساند.
روز یکشنبه ۲۴ مرداد و آخرین روز معاماتی قبل از آغاز قرنطینه سراسری، 
قیمت دار به ۲۶ هزار و ۸۵۰ رســید. در روزهای تعطیل در معامات پشت 
خطی نیز قیمت دار تحت تاثیر اخبار سیاسی و تنش  های منطقه  ای افزایش 
یافت و در اولین روز کاری )۳۱ مرداد( دار قیمت ۲۷ هزار و ۴۰۰ تومان را 
به ثبت رساند. سکه نیز پس از تعطیات مرز ۱۲ میلیون تومانی را رد کرد. در 
هفته منتهی به ۵ شهریور دار و سکه به ترتیب با رشد ۱.۸ و ۱.۳ درصدی 

به ۲۷ هزار و ۹۰۰ و ۱۲ میلیون و ۲۰۵ هزار تومان دست یافتند.
در روزهای اخیر عوامل سیاسی و منطقه ای بر بهای دارایی ها تاثیر بسزایی 
داشته است. تسلط طالبان بر افغانستان، اظهار عدم خوشبینی معاون اول رئیس 
جمهور نسبت به مذاکرات احیای برجام و اظهارات نماینده ویژه آمریکا در امور 
ایران مبنی بر عدم همکاری ایران برای احیای توافق نامه برجام عوامل مهم 
تاثیرگذار بر معامات پشت خطی و رشد قیمت دار بوده است. سقوط هرات 
باعث ایجاد مشکل در تامین بخشی از تقاضای دار در بازار ایران گردید و همین 
امر رشد این ارز را در پی داشته است. به عاوه ناامنی های افغانستان بر حجم 
باای صادرات ایران به این کشور موثر بوده و ارزآوری را مختل خواهد کرد. 
اگر چه نامشخص بودن نتایج مذاکرات احیای برجام و ابهام در سیاست های 
دولت جدید منجر به افزایش فعالیت نوسان گیران در روزهای اخیر گردیده 
لکن این احتمال وجود دارد که با آغاز به کار دولت بازارساز با قدرت بیشتری 

وارد بازار شده و فعالت نوسان گیران کاهش خواهد یافت.
شــاخص سهام که در دو روز ابتدایی قبل از آغاز تعطیات کرونایی روند 
رو به رشدی را آغاز کرده بود در هفته منتهی به ۵ شهریور در نهمین هفته 
متوالی، ۲.۳ درصد افزایش یافت و به باای مرز ۱ میلیون و ۵۵۰ هزار واحد 
رســید. رشد قیمت دار به دلیل ناامیدی از احیای برجام و تقویت انتظارات 
تورمی عامل رشد شاخص سهام بوده است. رشد دار بر رشد سهام صادرات 
محور و رشــد قیمت کامودیتی ها از جمله فلزات اساسی بر رشد سهام کاا 

محور موثر بوده است.
در هفته منتهی به ۲۷ آگوست قیمت انواع نفت رو به افزایش نهاد. تایید 
نهایی واکسن فایزر، به صفر رسیدن آمار مبتایان به کرونا در چین، کاهش 
ذخایر نفت آمریکا در هفته گذشته و کاهش قابل توجه تولید نفت خام آمریکا 
در خلیج مکزیک به دلیل وقوع آتش سوزی در یک سکوی نفتی از دایل رشد 
بهای نفت در هفته گذشته بوده است. پیش بینی می گردد با بهبود وضعیت 
اقتصاد جهانی ناشــی از گسترش واکسیناسیون و پایبندی اوپک به سهمیه 

بندی تولید، رشد قیمت نفت ادامه یابد.
در هفته منتهی ۲۷ آگوست با توجه به شیوع کرونای سویه دلتا شاخص 
دار تضعیــف و قیمت جهانی طا افزایش یافت. به عاوه با توجه به نزدیک 
شدن به نشست جکسون  هول در پایان ماه میادی جاری، معامله  گران احتیاط 
را در دستور کار قرار داده  اند تا جهت  گیری فدرال رزرو در رابطه با سیاست 

 های پولی مشخص گردد.
بیت کوین تا روز دوشنبه هفته گذشته سیر صعودی داشت و وارد کانال 
۴۹ هزار داری گردید اما در ادامه هفته پس از اندکی نوســان به ۴۶ هزار و 
۸۸۴ دار رسید. با توجه به سیاست های متفاوت کشورها در برابر بیت کوین و 
نوسان قیمتی این رمزارز، همچنان نااطمینانی در مورد سرمایه گذاری بر ارزهای 

دیجیتال وجود داشته و معامله گران با احتیاط در این بازار عمل می کنند.
در هفته منتهی به ۲۷ آگوســت روند افزایش قیمت فلزات اساسی ادامه 
یافت و تضعیف دار عامل مهمی بر این رشد بوده است. با توجه به شیوع سویه 
دلتا نمی توان از تقاضای کامودیتی ها و از جمله فلزات پیش بینی دقیق ارائه 
داد. به افزایش سرمایه  گذاری کشورها بر انرژی  های تجدیدپذیر انتظار رشد 
تقاضای فلزاتی چون نیکل، مس و آلومینیوم در سال های آتی را افزایش داده 

و چشم انداز مثبتی برای فلزات رقم زده است.

روزنامه سراسری 
 اقتصادی اجتماعی  
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سهم سهم ۱.8۱.8 میلیارد داری صنایع غذایی  میلیارد داری صنایع غذایی 
از صادرات غیرنفتی کشوراز صادرات غیرنفتی کشور

پائول روسساباگینا بازیگر فیلم هالیوودی »هتل روندا« که در 
نقش قهرمان این فیلم جان افراد را در جریان نسل کشی سال 
۱۹۹۴ رواندا نجات می دهد، به اتهام اقدام های تروریســتی 

محکوم به ۲۵ سال حبس شد.
این بازیگر مقیم آمریکا و تبعه بلژیک با ۹ مورد اتهام از جمله 
تشکیل یک گروه مســلح غیرقانونی، عضویت در یک گروه 
تروریستی، حمایت مالی از یک گروه تروریستی، قتل و آدم 

ربایی روبه رو است.

- دبیر کل انجمن لوازم خانگی ایران گفت: به اذعان همه تولیدکنندگان، بازاری ها و اتحادیه 
فروشندگان و توزیع کنندگان لوازم خانگی، اکنون بین ۳۰ تا ۳۵ درصد کااهای موجود در بازار 

را اجناس قاچاق تشکیل می دهد.
عباس هاشمی با اشاره به مطرح شدن مباحثی همچون ورود کااهای ساخته شده خارجی 
به کشــور، افزود: اکنون زمان مناســبی برای ورود این کااها نیســت و بی انصافی در حق 
تولیدکنندگانی است که در ســال های گذشته انواع و اقسام مشــکات از جمله تحریم ها را 

تحمل کردند.
دبیرکل انجمن صنایع لــوازم خانگی در عین حال اظهار داشــت: در این زمینه دولت باید به 
نیازسنجی بپردازد تا قاچاق رونق نگیرد، زیرا سلیقه های مشتریان متفاوت است و به کااهای 
ساخته شده خارجی نیز مشتریان خاص خود را دارد.هاشمی تصریح کرد: عمده لوازم خانگی 
قاچاق از طریق ته لنجی یا با خودروهای "شوتی" واحد کشور می شود که نظارت چندانی نیز 
بر آنها وجود ندارد. در همین راستا کم رنگ شدن اجرای طرح هایی همچون کد شناسه و کد 
رهگیری کاا نیز بر قاچاق دامن زده است.وی تأکید کرد: اگر واردات به درستی و هوشمندانه 
انجام نشود و نظارت کافی بر آن وجود نداشته باشد، نتیجه عکس می گیریم؛ یعنی ضمن اینکه 
بر تولید و اشتغال کشور تاثیر منفی می گذارد، حقوق قانونی دولت نیز پرداخت نمی شود. بر این 
اساس باید یک سیستم هوشمندانه تعریف کرد که به طور مستمر بر مجوزها و مبادی ورودی 
کشور نظارت کند.دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی اظهار داشت: معتقدم واردات کااها باید 

در حد متعارف آن مدیریت و آزاد شده و موانع تعرفه ای برای آن گذاشته شود.
این مقام صنفی بیان داشت: اکنون حدود ۲ سال و نیم است که ورود لوازم خانگی خارجی به 
کشور ممنوع شده است، با توجه به شرایط کشــور، مواجهه با تحریم ها و سرمایه گذاری های 
انجام شده به خصوص در مواردی که کمبودهایی نیز موجود بوده سرمایه گذاری انجام شده، به 

نظر می رسد این ممنوعیت باید دست کم تا سه سال دیگر تمدید شود.
به گفته وی، در مقابل نیز تولیدکنندگان باید تعهداتی از جمله متعادل نگه داشتن قیمت ها، 

همچنین ارتقای خدمات پس از فروش و بهبود کیفی و کمی کااهای خود بدهند.
هاشمی تاکید کرد: در این راستا دولت نیز باید همه تاش خود را برای تامین نیازهای تولیدی 

و رفع مسائل و مشکات پیش روی تولیدکنندگان بگذارد.
به گفته وی، این روزها برخی مخالف ۱۰۰ درصدی با انجام سرمایه گذاری از سوی خارجی ها 
هستند، اما معتقدم نظر درستی نیست بلکه باید از سرمایه گذاری های مولد در کشور حمایت 
کرد.دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی یادآور شد: در برنامه پنج ساله ششم توسعه مقرر بود 
۵۰ میلیارد دار سرمایه گذاری در بخش های مختلف کشور جذب شود، اما حتی ۱۰ درصد 
آن نیز جذب نشد.وی با بیان اینکه نمی توان برای سرمایه گذار خارجی شرط و شروط زیادی 
گذاشت، افزود: به طور معمول سرمایه گداران خارجی برنامه های جهانی برای خود تهیه کرده و 
پتانسیل ها، مزیت ها، جمعیت و سایر شاخص ها را برای سرمایه گذاری در یک کشور می سنجند 

و سپس اقدام می کنند.

 »تولید فصل هفتم پایتخت در سال ۱۴۰۰ قطعا منتفی است 
چرا که قرار است الهام غفوری طرح دیگری را به کارگردانی 

سیروس مقدم وارد مرحله تولید کند.«
 پایتختی که بسیاری بعد از موضع گیری تند و عجیب رییس 
صداوسیما  کارش را تمام شده می دانستند. اما با تغییر معاونت 

سیما، بحث فصل هفتم این سریال دوباره جدی شد.
 حواشی این فصل اما از همان ابتدا آغاز شد و سارا و نیکا خبر 
حذف شان از پایتخت را رسانه ای کردند. هم زمان گروهی از 
رسانه ها هم شروع به حمات گسترده به محسن تنابنده کردند. 
عجیب ترین اتفاق اما گزارش خبرگزاری رسمی صداوسیما 
علیه ســاخت پایتخت بود که شــایعه اختافات داخلی در 
سازمان صداوسیما بر سر این سریال را قوت بخشید.  حاصل این 
اتفاقات انتشار نامه انصراف محسن تنابنده از ساخت این فصل 
پایتخت بود.نتیجه همه این ماجراها و کشمکش ها اما بن بست 
در ساخت ادامه ی محبوب ترین ســریال دهه نود بوده است. 
ماجرای صداوسیمایی که محبوبیت و درآمدهای »پایتخت« را 

می خواهد، اما جرات ایستادن پای این سریال را ندارد.

محکومیت بازیگر فیلم 
هالیوودی به ۲۵ سال 

سهم بیش از ۳۰ درصدی کااهای قاچاق در بازار لوازم خانگی

سریال دهه نود فعا 
ساخته نمی شود
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ســعیده محمد  -   ایده روز  | رئیس 
جمهوری با بیان اینکه صلح و امنیت پایدار 
در گرو اجرای عدالت اســت و دستیابی به 
عدالت و آزادی صرفاً از مسیر تأمین حقوق 
همه ملت ها محقق می شود،  گفت: هرگونه 
نقض حقوق ملت ها، بیش از همه چیز صلح 
و امنیت جهانی را به مخاطره می اندازد. آیت 
اه ســید ابراهیم رئیسی روز سه شنبه به 
وقت محلی در سخنانی که به صورت ویدئو 
کنفرانس در هفتاد و ششمین نشست ساانه 
مجمع عمومی ســازمان ملل متحد پخش 
شــد، تأکید کرد: پخش تصاویر تاریخ ساز 
هجوم مردم امریکا به ساختمان کنگره و به 
پایین پرتاب شدن مردم افغان از هواپیمای 
امریکایــی، از کپیتال  تا کابل یک پیام را به 
جهان مخابره کرد و آن اینکه، نظام ســلطه 
امریکا چه در داخل و چه در خارج بی اعتبار 
است. رئیس جمهور با بیان اینکه استقامت 
ملت ها قوی تر از قدرت ابرقدرت هاســت و 
امروز پروژه تحمیل هویت غربی شکســت 
خورده است،گفت: اشتباه امریکا در چند دهه 
گذشــته این بوده که به جای تغییر »روش 
زندگی« خود با جهان »روش جنگ« خود 

با جهان را تغییر می دهد.
 متن کامل ســخنان آیت اه رئیسی به 

این شرح است:
 بسم اه الرحمن الرحیم

الحمده رب العالمیــن وصلی اه علی 
محمد و آله الطاهرین و صحبه المنتجبین

آقای رئیــس، انتخــاب جنابعالی را به 
ریاســت هفتاد و ششــمین اجاس مجمع 
عمومی سازمان ملل متحد تبریک می گویم.

خانم ها و آقایان؛ ایران سرزمین فرهنگ 
و تمدن است؛ ســرزمین دانش و معنویت؛ 
سرزمین اســتقامت و استقال. ملت ایران، 
ملتی اســت خداپرســت و میهن دوست؛ 
هویت گرا و جهان نگر.ملت ما صدها ســال 
برابر ســلطه طلبان از حق خود برای تعیین 
سرنوشــت و آزادی، محافظــت کــرده و 
پیشروترین کشور در نظام سیاسی انتخابی 
در غرب آسیا بوده اســت. انقاب اسامی 
جهشی بزرگ برای تحقق آرمان های ملی و 
اسامی ملت ایران از جمله آزادی،  استقال و 
مردم سااری دینی بود. من به عنوان منتخب 
ملت بزرگ ایران مفتخرم که به نمایندگی از 
آنها، پیام عقانیت، عدالت و آزادی را که سه 
اصل اساسی برای حیات انسان معاصرند، به 
جهان برسانم. این سه اصل، که وجه مشترک 
تمام ادیان ابراهیمی اســت، بدون معنویت 
به ســرمنزل مقصود نخواهد رسید. آزادی 
و عدالت، این واژه گان مقدس و مظلوم،  در 
مقام توصیف بســیار گسترده و فراخ؛ و در 
مقام عمل، بســیار سخت و با ظرافت است. 
آزادی به معنی حق اندیشیدن، تصمیم گیری 
و عمل  کردن برای همه انسان ها است. صلح 
و امنیت پایدار در گرو اجرای عدالت اســت 
و اساســاً هدف از رســالت انبیای الهی این 
بوده که انســان ها به مطالبه حق و عدالت 
برخیزند. دستیابی به عدالت و آزادی صرفاً 
از مســیر تأمین حقوق همه ملت ها محقق 
می شــود و هرگونه نقض حقــوق ملت ها، 
بیــش از همه چیز صلح و امنیت جهانی را 

به مخاطره می افکند.
خانم ها و آقایان؛ در ســال گذشــته، دو 
تصویر تاریخ ســاز شــد: ۶ ژانویه که کنگره 
امریکا مورد هجوم مردم امریکا قرار گرفت، 

و در اگوســت که مردم افغان از هواپیمای 
امریکایی به پایین پرتاب شــدند. از کپیتال  
تا کابل یک پیام به جهان مخابره می شــود 
و آن: نظام ســلطه امریکا بی اعتبار است؛ 
چه در داخــل چه در خارج. آنچه امروز در 
منطقه دیده می شود بیانگر آن است که نه 
تنها سلطه گر و تفکر سلطه گری بلکه پروژه 
تحمیل هویت غربی شکست خورده است. 
بی ثباتی  و  نتیجه هژمونی طلبی، خونریزی 
و نهایتاً شکســت و فرار است. امروز امریکا 
از عراق و افغانســتان خارج نمی شود بلکه 
اخراج می شود. با این حال، هزینه این عدم 
بهره منــدی از عقانیت را ملت های مظلوم 
از فلسطین و ســوریه تا یمن و افغانستان، 
و از ســوی دیگر مالیات دهندگان امریکایی 
می پردازند.امروز برای جهان مهم نیســت 
که آیا »امریکا اول« اســت یا اینکه »امریکا 
برگشته است«. اگر عقانیت در دستورکار 
تصمیم گیران باشد باید بفهمند که استقامت 
ملت هــا قوی تر از قدرت ابرقدرت هاســت. 
اشــتباه امریکا در چند دهه گذشــته این 
بوده بجــای تغییــر »روش زندگی« خود 
بــا جهــان، »روش جنگ« خــود با جهان 
را تغییــر می دهد. راه غلــط را نمی توان با 
روش متفاوت به نتیجه رساند. تحریم روش 
جدید جنگ امریکا با ملت هاســت. تحریم 
علیه ملت ایران نه از زمان برنامه هســته ای 
و نه حتی انقاب اسامی شروع شد بلکه از 
ســال ۱۹۵۱ یعنی زمان ملی شدن صنعت 
نفت آغاز گردید و منجر به کودتای نظامی 
علیه دولت منتخب ملت ایران شــد توسط 
امریکایی ها و انگلیسی ها. تحریم، بخصوص 
تحریــم دارو، در دوران کرونا، جنایت علیه 
بشریت است.در قرآن کریم یکی از ویژگی-

 های ظالمان نابودی طبیعت و نســل بشر 
معرفی می شود. جمهوری اسامی پیشنهاد 
می کنــد که با معرفی دو مقوله ســامت و 
محیط زیســت به عنوان مســائل انسانی، 
هرگونه تحریم یا اختال در زنجیره تأمین 
آن ممنــوع اعام گــردد. همچنین من به 
نیابت از ملت ایران و میلیون ها پناهنده ای 
که میهمان کشــورم هستند ضمن محکوم 
کردن تداوم تحریم هــای غیرقانونی امریکا 
بخصوص در اقام بشر دوســتانه، خواستار 

ثبت این جنایت سازمان یافته علیه بشریت، 
به عنوان نماد و واقعیت حقوق بشر امریکایی 
هستم. جمهوری اسامی ایران در عین اینکه 
از ابتدا اهتمام به خرید و واردات واکســن 
از طرف های معتبر بین المللی داشــت، اما 
تحریم های دارویــی مقابل ملت ایران قرار 
گرفــت و لذا از همان ابتــدا به فکر تأمین 
پایدار واکســن از طریق تولید داخلی قرار 
گرفتیم. ایــران در کنار دانــش صلح آمیز 
هسته ای و ماهواره، قطب پزشکی آسیاست 
و پزشکان و دانشمندان ایرانی مثل ابوعلی 
ســینا در تاریخ بشریت می درخشند. دانش 
مفید برای بشــریت تحریم پذیر نیست؛ ما 
ســوخت رآکتــور تحقیقاتی تهــران را که 
رادیودارو برای بیــش از یک میلیون بیمار 
سرطانی در کشور می سازد تولید کردیم؛ در 
زیست فناوری و سلول های بنیادین، علیرغم 
تحریم، پیشرفت های خیره  کننده داشته ایم. 
امروز ما هم علیرغم تحریم های ضد حقوق 
بشری به یکی از تولیدکنندگان واکسن کرونا 
تبدیل شــده ایم. همکاری کشورها درحوزه 
ســامت بخصوص واکســن، کمک به روح 
همکاری و سیاست الهی- انسانی در روابط 
بین الملل است. کرونا بانگ بیدارباشی برای 
کل جهان است که امنیت تک تک انسان ها 
به هم وابسته است. بحران های جامعه بشری 
از جمله خشــونت، فقر، بیکاری و فســاد 
اخاقی و اقتصادی، فروپاشی نظام خانواده، 
جنگ های منطقه ای، تروریسم سازمان یافته 
و بحران های زیســت محیطی همگی ناشی 
از بی توجهی به اصــول عقانیت، عدالت و 

آزادی است.
 خانم ها و آقایان؛

اندیشه راهبردی جمهوری اسامی ایران 
ریشه در مکتب امام خمینی)ره( بنیانگذار 
انقاب اســامی و مفهوم اسام ناب دارد؛ 
اســام عقانیت، اسام تدبر و تفکر، اسام 
نابی که ثمره آن مقاومت همســو با منافع 
ملی کشورهاســت. ســخن گفتن از حقوق 
ملت ها بدون سخن گفتن از تکلیف دولت ها،  
حقوق انسانها را برآورده نمی کند. استقال 
یک ملــت، آزادی آن ملت  اســت. انقاب 
اســامی حامی این آزادی و مانع افراطی-

 گرایی است؛ و این ماهیت قدرت جمهوری 

اسامی ایران اســت که به نفع همه مردم 
است.انقاب اسامی ایران الهام بخش است؛ 
و قدرت برآمده از آن نیز، امنیت ساز است. 
الگوی امنیت سازی جمهوری اسامی ایران 
مبتنی بر شکل  دهی به مکانیسم های درون 
منطقه ای با محوریت دیپلماســی، و بدون 
مداخله خارجی بوده است. سیاست ما حفظ 
ثبات و تمامیت ارضی همه کشورهای منطقه 
است. اگر قدرت و نقش ایران در کنار دولت و 
ملت های سوریه و عراق نبود و اگر مجاهدت 
شــهید ابومهدی المهندس و سپهبد شهید 
آقای حاج قاسم سلیمانی نبود، امروز داعش 
همسایه مدیترانه ای اروپا بود. البته، داعش 

آخرین موج از افراط   گرایی نخواهد بود.
 تاش جدید برای بلوک بندی های جنگ 
ســرد یا منزوی کردن کشورهای مستقل 
کمکی به امنیت انســان ها نمی کند. رفتار 
گزینشــی راه حل معضل تروریسم نیست.  
تروریســم ریشــه در بحران های مختلف از 
جملــه بحران هویتی و اقتصادی دارد: تهی 
بــودن زندگی مدرن از معنــا و معنویت و 
همچنین گســترش فقر و تبعیض و ظلم، 
تروریست پرورند؛ رشــد فزاینده تروریسم 
بومی در غرب، شاهدی بر این واقعیت تلخ 
اســت. تلخ تر از آن، اســتفاده از تروریسم 
به عنوان ابزار سیاســت خارجی اســت. با 
با تروریسم  استانداردهای دوگانه نمی توان 
مقابله کرد؛ یک جا تروریسم را ساخت، مثل 
ساختن داعش، و جای دیگری با آن مبارزه 
کرد.راه حل درگیری ها و نزاع ها در منطقه 
ما، بعــد از توجه به خداونــد متعال، فقط 
یک چیز است:  حاکم نمودن اراده ملتها بر 
سرنوشت خویش از طریق مراجعه به آرای 
عمومــی آنها. اما تحقق این مهم دو مقدمه 
اساســی دارد:  قطع تجاوزگری بیگانگان و 
توقف اشــغال و همکاری صادقانه دولت ها 
بــرای مقابله با تروریســم. حضــور نظامی 
امریکا در ســوریه و عــراق مهمترین مانع 
برای تحقق دموکراســی و اراده مردم است. 
آزادی در کوله پشــتی های سربازان بیگانه 

جای نمی گیرد.
اگر در افغانســتان،  حکومتــی فراگیر با 
مشــارکت مؤثر تمام اقوام اداره کشور را در 
دست نگیرد امنیت به افغانستان باز نخواهد 

اشــغالگری  نیز همانند  گشــت. قیم مآبی 
محکوم به شکســت اســت. بحران انسانی 
یمن بســیار نگران کننده است و جهان باید 
سکوت خود را در قبال جنایت علیه بشریت 
بشکند. راه حل؛ توقف ســریع و بدون قید 
و شــرط تجاوز، باز شدن مسیر کمک های 
انسان دوســتانه و تســهیل گفت و گوهای 
ســازنده بین یمنی هاســت. رژیم اشغالگر 
قدس، ســازمان دهنده بزرگترین تشکیات 
تروریســم دولتی اســت که دستورکار آن، 
کشتار زنان و کودکان در غزه و کرانه باختری 
اســت. امروز محاصره همه جانبه، غزه را به 
بزرگترین زندان جهان تبدیل نموده است. 
طرح معامله قرن نیز مانند ســایر طرح های 
تحمیلی قبلی شکســت خورد. راه حل یک 
چیز است: مراجعه به آرای همه فلسطینی ها 
اعم از مسلمان و مسیحی و یهودی در قالب 
برگزاری یک همه پرسی فراگیر. این طرح را 
رهبر معظم انقاب اســامی، سال ها قبل 
اعام کردند و امروز طرح جمهوری اسامی 
به عنوان یکی از اسناد رسمی سازمان ملل 

ثبت شده است.
آقــای رئیس؛ امروز همه جهان از جمله 
خود امریکایی ها اذعان دارند که پروژه مقابله 
با ملت ایران که در دوره اخیر در نقض شکل 
و محتوای برجام جلوه گر شــد و با سیاست 
فشار حداکثری و خروج خودسرانه از توافق 
بین المللــی برجام دنبال شــد، بطور کامل 
شکست خورده است. با این حال،  سیاست 
ظلم حداکثری هنوز رها نشــده اســت. ما 
چیزی بیش از حق خــود نمی خواهیم. ما 
خواســتار اجرای حقوق بین الملل هستیم. 
همــه طرف ها بایــد به توافق هســته ای و 
قطعنامه سازمان ملل متحد در عمل پایبند 
بمانند. ۱۵ گزارش آژانس بین المللی انرژی 
اتمــی، پایبندی ایران بــه تعهدات خود را 
تأیید کرده اســت. اما امریکا به تعهد خود 
که لغو تحریم هاســت عمل نکرده اســت، 
نقض عهد کرده است، از برجام خارج شده 
اســت، تحریم های بسیار بشتری را بر ملت 

من تحمیل کرده است.
امریکا به اشتباه فکر می کرد ما مستأصل 
می شــویم اما ایســتادگی ما جواب داده و 
همواره جواب خواهد داد. مقاومت هوشمند و 
پویای جمهوری اسامی، برآمده از عقانیت 
راهبردی اســت. مــا به وعده هــای دولت 
امریکا اطمینان نداریم. سیاســت راهبردی 
جمهوری اســامی ایران طبق فتوای رهبر 
عظیم الشأن انقاب اسامی، حرمت تولید، 
 ساخت و انباشت ساح اتمی است و ساح 
اتمی هیچ جایگاهــی در دکترین دفاعی و 
بازدارندگی جمهوری اســامی ایران ندارد. 
جمهوری اســامی ایران گفــت و گویی را 
مفید می داند که نتیجه آن لغو تحریم های 
ایران در  ظالمانه باشــد.جمهوری اسامی 
عین دفاع قاطــع از تمامی حقوق و منافع 
ملت ایران،  بــه دنبال همکاری و همگرایی 
گسترده اقتصادی و سیاسی با جهان است. 
من به دنبال تعامل مؤثر با همه کشورهای 
جهان بخصوص کشورهای همسایه هستم 
و دســت آنها را به گرمی می فشارم.دوران 
جدیدی آغاز شده است. جمهوری اسامی 
ایران آماده است که برای ایجاد جهانی بهتر 
نقش آفرینی کند؛ جهانی مملو از عقانیت، 
عدالــت، آزادی، اخاق و معنویت. از توجه 

همگان صمیمانه سپاسگزارم.

دوران جدیدی آغاز شده است

سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران

دفاع مقدس حماسه ای جاودان و 
فراموش نشدنی

مِنَ المُؤمِنینَ رجِالٌ صَدَقوا ما عاهَدُوا اهََ عَلیَهِ فَمِنهُم مَن قَضی-نحَبَهُ وَمِنهُم مَن ینَتَظِرُ 
وَما بدََلوا تبَدیاً- احزاب۲۳-

هفته دفاع مقدس یادآور هشــت سال ایستادگی سلحشورانه و حماسه های شگفت و 
ایثارگرانه ای است که ستایش جهانیان را برانگیخت.  حمله ددمنشانه رژیم بعث عراق 
که با حمایت اســتکبار جهانی و رژیم های مرتجع عربی به وقوع پیوست اگرچه در آغاز 
با اشغال بخش هایی از خاک مقدس کشــور ما همراه بود اما دفاع بهترین فرزندان این 
مرزوبوم و پایداری تمامی اقشار جامعه موجب شد تا پیشروی های جنون آمیز دشمن 
پس از چندی متوقف  شده و در موضع ضعف قرار گیرد. صدام که خود را سردار قادسیه 
می نامید گمان نمی کرد که در چنان ورطه ای گرفتار آید که ملتمسانه برای آتش بس 
و پایان جنگ دست به دامان شخصیت ها و سازمان های بین المللی شود و درنهایت نیز 
سرانجامی سیاه و عبرت آموز برایش رقم بخورد. حماسه هشت سال دفاع مقدس تحقق 
وعده های راستین خداوند حکیم است که در آیات متعددی در کتاب حیات بخش قرآن 
کریم، مؤمنان را به ایستادگی در برابر ظالمان و متجاوزان دعوت فرموده و به جهادگران 

در راه خدا بشارت فتح و ظفر داده است.
شجاعت، حق باوری، ازخودگذشــتگی و جانبازی رزمندگان دلیر ما در صحنه  جنگ 
تحمیلی نشان داد که ملت آزاده و سرافراز ما در راه دفاع از ایمان، آرمان ها و ارزش های 
راستین خود هیچ گاه پشت به میدان نبرد نخواهد کرد و تا پای جان و آخرین قطره های 
خون خویش در سنگر مبارزه همچنان استوار و نستوه برپا خواهد ایستاد. بی تردید ملت 
ما چنین پیروزی خجسته و غرورانگیزی را مدیون شهدا، آزادگان، جانبازان و ایثارگران 
عالی قدری است که با از جان گذشتگی و تحمل تمام دشواری ها دست از مبارزه با لشکر 
سرسپرده بعث عراق نکشیدند و خواب آسوده را بر چشمان طماع ستمگران دوران حرام 
کردند. شمار شهدای واامقام جنگ تحمیلی بیانگر این واقعیت بزرگ و فراموش نشدنی 
است که برای حفظ هر وجب از خاک مقدس میهن اسامی چه خون های پاکی بر زمین 
ریخته و برای نفرت بر دشمن سیاه دل چه حماسه های بی بدیلی که خلق نشده است. 
مقام معظم رهبری )مدظله العالی( پیرامون عظمت حماســه دفاع مقدس فرموده اند: 
»دفاع مقدس جهاد بزرگ دینی و ملی ملت ایران بود. ملت ایران روح اعتماد به نفس ملی 
را به وسیله  هشت سال دفاع قدرتمندانه توانست در خود تقویت کند، توانست استعدادها 
را در خود شکوفا کند، توانست ظرفیت های ناشــناخته خود را بشناسد.« هفته دفاع 
مقدس رویدادی است که بر تارک تاریخ این مرزوبوم تا همیشه دوران خواهد درخشید و 
به تمام عصرها و نسل های آینده، آزادی، شهامت و ایستادگی را خواهد آموخت. اینجانب 
ضمن گرامیداشــت این هفته فرخنده یاد و خاطره تمامی شــهدای هشت سال دفاع 
مقدس را ارج می نهم و بر محضر تمامی ایثارگران جانبازان، آزادگان و خانواده های معزز 

آنها ادای احترام می نمایم.

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه که دوشنبه 
شــب در رأس هیأتی برای شرکت در هفتاد و ششمین 
نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد وارد نیویورک 
شــد، اهداف ســفر و برنامه کاری خود را در نشســت 
جاری مجمع عمومی ســازمان ملل  در امتداد پیگیری 
سیاســت خارجی متوازن و دیپلماسی فعال اعام کرد. 
امیرعبداللهیان در آغاز سفر خود خبر داد که با استفاده از 
فرصت حضور همتایان و مقامات عالیرتبه کشورها حدود 
۵۰ ماقات و جلسه و شرکت در نشست های مختلف را در 
این سفر چند روزه از سر خواهد گذراند. او ابراز امیدواری 
کرد با استفاده از فرصتی که پیش آمده بتواند در راستای 
سیاست خارجی متوازن و دیپلماسی فعال، پویا و هوشمند 
دولت سیزدهم در تنظیم و توسعه روابط خارجی با همه 
مناطق جهان و کشورهایی که هدفگذاری شده مشورت  

و گفت و گو کند.
وزیر امور خارجه خاطرنشان کرد: در جریان این سفر 
از جمله موضوعاتی که در دســتورکار اســت با نگاه به 
همســایگان و اولویت آسیا و تمرکز بر سیاست خارجی 
متــوازن و تعامل با همه کشــورهای جهــان، پیگیری 
دیپلماســی اقتصادی از جملــه برنامه  های گفت وگوها 

خواهد بود.
رئیس دستگاه دیپلماسی ادامه داد: توجه به مشکات 
و تسهیل امور ایرانیان خارج از کشور از برنامه های دیگری 
است که در جلسه ای که در محل نمایندگی ما در نیویورک 
تدارک دیده شــده همکاران و مسئوان و کارکنان دفتر 
حفاظت منافع از واشــنگتن حضور می یابند و امیدواریم 
مشکات ایرانیان مقیم امریکا را با نگاه به تسهیل مسائل 
و اینکــه از ظرفیت ایرانیان مقیم در امریکا در راســتای 
دولت سیزدهم بتوانیم استفاده مطلوب کرده و حمایت 
قوی را از جامعه ایرانیان در خارج از کشور داشته باشیم. 
وزیر امور خارجه کشورمان همچنین در توئیتی خبر داد 
که دیدارهای جداگانه با دبیرکل و رئیس مجمع عمومی 
سازمان ملل، جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا و دیدارهای دوجانبه با وزرای خارجه فرانسه و انگلیس 

در برنامه کاری اش قرار دارد.
وزیر امور خارجه برای شــرکت در هفتاد و ششمین 

نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد دوشنبه شب 
گذشته در رأس هیأتی وارد نیویورک شد و مورد استقبال 
مجید تخت روانچی سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان 
ملل قرار گرفت. رضا نجفی سرپرست معاونت امور حقوقی و 
بین المللی، سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه 
و اسحاق آل حبیب مدیرکل وزارتی، امیرعبداللهیان را در 
این سفر همراهی می کنند. امیرعبداللهیان در اولین دیدار 
خود در نیویورک با »فیلیپو گراندی«، کمیسر عالی ملل 
متحد در امور پناهندگان دیدار و در این ماقات تصریح 
کرد: سازمان های بین المللی  فعاانه تر به وظایف خود در 

قبال وضعیت انسانی در افغانستان عمل کنند.
رئیس دستگاه دیپلماسی با تأکید بر ضرورت ارتقای 
وضعیت انسانی در افغانستان اظهار داشت: متأسفانه شاهد 
آواره شدن مردم افغانستان در داخل این کشور و همچنین 

سرازیر شدن آنها به کشورهای همسایه هستیم.
وی افزود: جمهوری اســامی ایران برای چهار دهه 
میزبان چهار میلیون نفر از خواهران و برادران افغانستانی 
بوده است و در تمامی این سال ها، به رغم وضعیت تحریمی 
و فشــار اقتصادی و اخیراً فراگیری کرونا ســعی کرده 

است میزبان خوبی باشد، اما ضروری است سازمان های 
بین المللــی به طور فعاانه تر به وظایف خود نســبت به 
وضعیت انسانی در این کشور عمل کنند تا از آواره شدن 
بیشتر مردم نجیب افغانســتان جلوگیری شود. در این 
ماقات دو طرف همچنین بر اهمیت گسترش رایزنی ها 
بین کمیســاریای عالی ملل متحــد در امور پناهندگان 
و جمهوری اســامی ایران تأکید  و ابعاد مختلف روابط 

فیمابین را مرور کردند. 
پیگیری برجام در حاشیه مجمع عمومی

گفتنی اســت یکی از موضوعــات مهمی که احتمااً 
در حاشیه نشســت مجمع عمومی سازمان ملل مطرح 
خواهد شد، پیگیری احیای مذاکرات برجام در وین است. 
موضوعی که »ژان لودریان«، وزیر خارجه فرانسه درباره 
آن از احتمال برگزاری نشستی با ایران در حاشیه اجاس 
مجمع عمومی خبر داده است اما »جوزپ بورل«، مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا احتمال برگزاری آن را رد 
کرده است.  به گزارش رویترز وزیر خارجه فرانسه ضمن 
اعام خبر احتمال برگزاری نشست گفته که »زمان علیه 
هرگونه توافق احتمالی با تهران عمل می کند و با گذشت 

زمان، مقامات ایرانی به فعالیت های هسته ای خود سرعت 
می دهند«.

اما مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با رد سخنان 
»ژان ایو لودریان« گفت که وزرای خارجه کشورهای ۴+۱ 
هیچ نشســتی با ایران در حاشیه مجمع سالیانه سازمان 
ملل نخواهند داشت. او گفت: »مهم نیست که این نشست 
در ســطح وزرای خارجه برگزار شود یا نه، بلکه موضوع 
حائــز اهمیت، تمایل تمامی طرف ها برای آغاز مذاکرات 

وین است.«
سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت امور خارجه هم 
احتمال برگزاری نشست ایران و ۱+۴ در نیویورک را رد 
کــرد و گفت که »وزرای خارجه دیگر برای برگزاری این 
نشست ابراز تمایل کرده بودند. برجام یکی از موضوعات 
بحــث ما با وزرای خارجــه ای خواهد بود که در ۱+۴ در 
نیویورک حضور دارند ولی نشست ایران و گروه ۱+۴ در 
نیویورک در دســتورکار نیست«.  این در حالی است که 
منابع مطلع خبر داده اند که انریکه مورا، معاون مســئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا با هدف رایزنی درباره برجام 
در نیویــورک حضور دارد. از این رو احتمال می رود که او 

با نمایندگان۱+۴ و ایران در این زمینه گفت و گو کند.
در همین حال »لیز تراس« و »آنتونی بلینکن«، وزرای 
خارجه انگلیس و امریکا طی دیدار دوجانبه در حاشــیه 
نشســت مجمع عمومی سازمان ملل، خواستار بازگشت 
ایران به مذاکرات وین درباره توافق برجام شدند. بر اساس 
بیانیه ای که وزارت خارجه انگلیس منتشــر کرده است، 
»تراس« و »بلینکن« همچنین بر ضرورت آزادی فوری 
همه اتباع بریتانیایی و امریکایی که در ایران بازداشــت 
شده اند، تأکید کردند. از سوی دیگر »هایکو ماس«، وزیر 
امورخارجه آلمان هم پیش از سفر به نیویورک برای شرکت 
در نشست ساانه مجمع عمومی سازمان ملل در بیانیه ای 
تأکید کرد: »وقت برای توافق هسته ای با ایران تنگ است 
و دعوت از تهران برای بازگشت به مذاکرات وین نمی تواند 
همیشگی باشد«. »ماس« ادامه داد: »اکنون دولت جدید 
ایران باید سریع راه خود را برای بازگشت به میز مذاکره 
بیابد. در این خصوص نیز در روزهای آینده گفت و گوهایی 

خواهیم داشت«.

در راستای سیاست خارجی متوازن با همه مناطق جهان گفت و گو می کنیم

 ایــران متناســب بــا اقدامــات امریــکا گام بــه گام اقــدام خواهــد 
د کر

رئیــس ســازمان انــرژی اتمــی کــه بــه منظــور شــرکت در شــصت و پنجمین 
ــا  ــو ب ــت، در گفت وگ ــرده اس ــفر ک ــن س ــه وی ــس ب ــی آژان ــس عموم کنفران
ــی  ــف و تعهدات ــرای وظای ــکا در اج ــه امری ــت ک ــن گف ــی« ژاپ ــانه »ان اچ ک رس
کــه در توافــق هســته ای بــا آن موافقــت کــرده بــود، کوتاهــی کــرده اســت. بــه 
ــد  ــان اینکــه واشــنگتن بای ــا بی ــن گفت وگــو ب ــارس، اســامی در ای گــزارش ف
ــه  ــد هم ــکا بای ــزود: »امری ــد، اف ــاح کن ــود را اص ــت خ ــت های نادرس سیاس
تحریم هایــش را لغــو کنــد و ســریعاً بــه برجــام بازگــردد.« رئیــس انــرژی اتمــی 
ایــران اعــام گفــت: »ایــران متناســب بــا آنچــه کــه امریــکا انجــام می دهــد، گام 

بــه گام اقــدام خواهــد کــرد.«
ــا  ــرژی اتمــی همچنیــن در خــال حضــورش در ویــن ب رئیــس ســازمان ان
»رافائــل گروســی« مدیــرکل آژانــس و »الکســی لیخاچیــوف«، رئیــس شــرکت 
ــس  ــرد. رئی ــو ک ــدار و گفت وگ ــه دی ــورت جداگان ــه  ص ــم ب ــی روس ات دولت
ســازمان انــرژی اتمــی ایــران در دیــدار بــا مدیــرکل آژانــس درخصــوص مســائل 
ــررات  ــن و مق ــاس قوانی ــر اس ــی ب ــای آت ــات و همکاری ه ــوه تعام ــی، نح فن
ــا  ــات ب ــا »گروســی« گفــت: ماق ــدارش ب ــاره دی گفت وگــو کــرد. اســامی درب
مدیــرکل آژانــس در امتــداد و پیــرو بازدیــد ایشــان و مذاکــرات و گفت وگو هــای 
تهــران بــود. مــا بــا ایشــان توافــق کردیــم کــه بایــد شــرایط کنونــی را بــه عنوان 
یــک نقطــه عطــف در روابــط آژانــس و ایــران بــه گونــه ای پایه گــذاری و تعریــف 
کنیــم کــه مملــو از حســن نیــت باشــد. همچنیــن مســائل فنــی مــا و تکالیفــی 
ــه  ــم برنام ــا بتوانی ــه م ــود ک ــه ش ــه کار گرفت ــه ای ب ــه گون ــس دارد ب ــه آژان ک

هســته ای کشــور را گســترش بدهیــم.
رئیــس ســازمان انــرژی اتمــی بــا تأکیــد بــر اینکــه هیــچ انحرافــی در برنامــه 
هســته ای نداریــم، خاطرنشــان کــرد: بایــد بــا رفتــار حرفــه ای و فنــی و بــه دور 
ــررات  ــن و مق ــر قوانی ــی ب ــس مبتن ــران و آژان ــط ای ــای سیاســی، رواب از نفوذه

تســهیل و تســریع شــود.
ــا   معــاون رئیس جمهــوری همچنیــن در ادامــه دیدارهــای خــود در ویــن ب
هیــأت روس بــه ریاســت »الکســی لیخاچیــوف« رئیــس شــرکت دولتــی روس 
ــدار کــرد و درخصــوص ادامــه همــکاری فیمابیــن بحــث و تبادل نظــر  ــم دی ات

شــد.
اســامی همچنیــن دیــدارش بــا رئیــس شــرکت دولتــی روس اتــم را خــوب، 
ــوری  ــرای جمه ــرق هســته ای ب ــد ب ــزود: تولی ــد و اف ــتانه خوان ــازنده و دوس س
اســامی ایــران بســیار مهــم و حائــز اهمیــت اســت، در ســفری کــه در آینــده 
بــه مســکو خواهــم داشــت، درخصــوص نحــوه تعامــل و ســرعت بخشــیدن بــه 
پیشــرفت واحدهــای جدیــد نیــروگاه بوشــهر صحبــت خواهــم کــرد و هماهنگی 
ازم انجــام می شــود. در همیــن حــال »میخائیــل اولیانــوف«، نماینده روســیه در 
ســازمان های بین المللــی در ویــن در صفحــه توئیتــر خــود ابــراز امیــدواری کــرد 
کــه ایــران و آژانــس بــه روابــط ثمربخــش خــود هماننــد زمانــی کــه ایــن روابــط 
بــه طــور منفــی تحــت تأثیــر سیاســت فشــار حداکثــری امریــکا قــرار نگرفتــه 
بــود، بازگردنــد و آن را توســعه دهنــد. او همچنیــن در ایــن پیــام، توئیــت جدیــد 
»گروســی« دربــاره دیــدارش بــا رئیــس ســازمان انــرژی اتمــی ایــران را بازنشــر 
داده و نوشــت: »تمــام مســائل باقیمانــده می توانــد و بایــد از طریــق همــکاری 
بــر مبنــای رویه هــای اســتاندارد حــل وفصــل شــود.« مدیــرکل آژانــس هــم بــا 
ــا اســامی در  ــدار ب ــر از دی ــری خــود در توئیت انتشــار پیامــی در حســاب کارب
حاشــیه نشســت ســاانه کنفرانــس عمومــی آژانــس در ویــن ابــراز خرســندی 
کــرد. او نوشــت: »از اینکــه از محمــد اســامی، معــاون رئیس جمهــوری و رئیــس 
ســازمان انــرژی اتمــی ایــران در نشســت کنفرانــس عمومــی آژانــس اســتقبال 
کــردم، خرســند هســتم تــا بــه تقویــت بیانیــه مشــترکی کــه اخیــراً در تهــران 

بــه دســت آمــد، بپردازیــم.«
ــتگاه ها  ــایر دس ــکاری س ــا هم ــزی ب ــک مرک ــات بان ــاز اقدام ــس از آغ - پ
بــرای مبــارزه بــا ســایت های قمــار، کارت هــای اجــاره بــه شــدت کاهــش یافــت 
ــای مشــکوک شناســایی شــدند و در حــال  ــا تراکنش ه ــه ســرعت ب ــه ب چراک
ــورد اســتفاده در ســایت های قمــار  ــه کارت م حاضــر کارت اجــاره ای و کارت ب

شــاهد کاهــش ۶۰ درصــدی بودیــم.
محرمیــان ادامــه داد: همچنیــن تاکنــون ۱۱ هــزار درگاه مشــکوک و غیرمجاز 

شناســایی و از دســترس خارج شــده  اســت.

  خبرخبر
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ایده روز 
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شماره : 1196

زهــرا جعفری  -   ایــده روز  |  یک 
کارشــناس بازار ســرمایه گفت: تداوم روند 
معامات بازار ســرمایه منوط به رشد تولید 
و نیز افزایش صادرات اســت؛ بنابراین تاکید 
بــر تولید و صادرات منجر به رونق معامات 

بورس خواهد شد.
»حســین عبدی به عوامل کمک کننده 
برای تداوم رشــد در معامات بورس اشاره 
کرد و افزود: اگر بخواهیم به صورت پایه ای و 
زیرساختی بازار سرمایه سالم و رشد ادامه دار 
را در این بازار شــاهد باشیم باید تولید مورد 

تقویت قرار گیرد.
وی اظهار داشــت: وزیر امور اقتصادی و 
دارایــی و دولتمردانی کــه در دولت جدید 
سکان اقتصادی کشــور را بر عهده گرفتند 
و وارد بدنــه اقتصــادی کشــور شــده اند، 
ســیگنال های مثبتی را در زمینه تولید ارائه 
کرده اند که مــی توانند تاثیرگذار در تغییر 

روند معامات بورس باشند.
عبدی خاطرنشان کرد: مسووان اقتصادی 
حاضر در دولت سیزدهم جزو افرادی هستند 
کــه به عوامل موثر در تولید تاکید دارند که 
این موضوع می تواند به عنوان اتفاقی مثبت 

در بازار تلقی شود.
این کارشناس بازار ســرمایه با اشاره به 
اینکه تاش مسووان حاضر در دولت فعلی 
در بلندمدت می تواند ســبب افزایش بهره 
وری در تولید و نیز رشــد بازار سرمایه شود، 
گفت: ممکن است در کوتاه مدت شاهد ایجاد 
تغییری در میزان تولید نباشــیم اما با توجه 
به رشد نقدینگی، تورم موجود و نیز وضعیت 
کانی که اکنون در حال تجربه آن هســتیم 
بازار ســرمایه محکوم به رشــد است و می 
تواند بازدهی خوبی را در اختیار سهامداران 

قرار دهد.
وی با بیان اینکه به صورت زیرســاختی 
تولیــد باید مورد تقویت قــرار گیرد، افزود: 

تداوم روند معامات بازار سرمایه هم منوط 
به رشــد تولید و نیز افزایش صادرات است؛ 
بنابرایــن تاکید بر تولید و صادرات منجر به 

رونق معامات بورس خواهد شد.
عبــدی ادامه داد: از طــرف دیگر صدور 
قوانین یک شــبه و دســتورالعمل هایی که 
منجر به قیمت گذاری دســتوری می شود، 
جزو موارد تضعیف کننــده در فعالیت بازار 

سرمایه است.

 توجه ویژه دولت به تولید 
این کارشناس بازار ســرمایه با اشاره به 
اینکه دولت باید توجه ویژه به تولید داشــته 
باشد، افزود: دولت بهتر است در کنار اقدامات 
خود از محرک اقتصادی مرتبط با بازار سرمایه 
حمایت و تا حد امکان از قوانین دســتوری 

اجتناب کند.

وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه 
بــورس تا پایان ســال می تواند بیشــترین 
بازدهی را در مقایسه با سایر بازارهای موازی 
در اختیار ســرمایه گذاران قرار دهد یا خیر، 
گفت: بازار سرمایه همیشه در طول دوره های 
مختلف  به سرمایه گذاران ثابت کرده است 
که بهتر از بازارهای موازی می تواند عمل کند 
و بازدهی بهتری را نسبت به دیگر بازارها در 

اختیار سرمایه گذاران قرار دهد.
عبدی بــه علت چنین اتفاقــی در بازار 
سرمایه اشاره کرد و اظهار داشت: دلیل این 
موضوع استفاده از اهرم و مولفه های اهرمی 
در ساختار سرمایه شرکت ها است که باعث 
می شود زمانی نرخ ارز یا تورم در کشوری باا 
باشد، شرکت ها با استفاده از ابزارهای مالی 
بازدهی معقولی را در اختیار سرمایه گذاران 
قرار دهند و سهامداران خود را منتفع کنند.

 توصیه به سهامداران
این کارشناس بازار سرمایه به سهامداران 
توصیه کرد و گفت: با توجه به وجود چنین 
مســایلی در بازار ســرمایه، به سهامداران یا 
ســرمایه گذاران پیشــنهاد می کنیم تا به 
طور حتم برای ســرمایه گذاری در این بازار 
صبوری کنند و سهامدار شرکت هایی باشند 
که با توجه به تورم موجود و نرخ ارز قادر به 

کسب قابل توجهی از آن سهام باشند.
وی ادامه داد: شــرایط فعلی بازار به گونه 
ای است که با توجه به نرخ تورم و ارز خوش 
بینــی هایی درخصوص عملکــرد بهتر بازار 
ســرمایه نسبت به دیگر بازارها وجود دارد و 
خــروج پول از این بــازار و ورود آن به دیگر 

بازارها منطقی به نظر نمی رسد.

بازار  بزرگترین چالش پیش روی   

سهام
عبــدی بزرگترین چالش پیش روی بازار 
سهام را قیمت گذاری دستوری عنوان کرد و 
افزود: قیمت گذاری دستوری به عنوان مادر 
همه دشمنان بازار سرمایه شناخته می شود.

این کارشــناس بازار سرمایه گفت: زمانی 
که در اقتصاد کشور شرایط تورمی و افزایش 
قیمت ارز تجربه می شود شرکت ها می توانند 
از افزایــش قیمت ارز، فروش داخلی خود را 
افزایش دهند اما قیمت گذاری دستوری مانع 
از آن می شــود که شرکت ها قادر به مطرح 

کردن نرخ رقابتی در اقتصاد داخلی باشند.
وی اظهــار داشــت: قیمــت گــذاری 
دســتوری منجر بــه بهم ریختگــی برنامه 
پیش روی فعالیت شــرکت هــا، پایین نگه 
 داشــتن حاشیه سود شــرکت ها، زیاندهی 
شــرکت ها و کاهش رغبت شرکت ها برای 
تولید می شود.عبدی با تاکید بر اینکه نقش 
قیمت گذاری دستوری را در بازار سرمایه مهم 
و مضر است گفت: اگر دولت سیزدهم بتواند 
عاوه بر کنترل شــرایط اقتصادی و کاهش 
نــرخ تورم، میزان قیمت گذاری دســتوری 
را به حداقل برســاند شاهد افزایش تولید و 

اشتغال در کشور خواهیم بود.
این کارشناس بازار ســرمایه با تاکید بر 
اینکه قیمــت گذاری دســتوری بزرگترین 
دشــمن بازار سرمایه است، گفت: اگر دولت 
با ســاز و کارها و اســتراتژی هایی که پیش 
روی خود قرار می دهد، اجازه جریان قیمت 
گذاری ها را به صورت آزادانه دهد می تواند 
بــه عنوان بزرگترین اقــدام دولت، منجر به 
تولید و اشــتغال شود و به تبع این اتفاق در 
بلندمدت هم برای اقتصاد کشور مثبت است.

 شــاخص کل بازار بورس روز گذشــته 
)دوشــنبه، ۲۹ شــهریورماه( با هفت هزار و 
۲۷۹ واحد افزایش در جایگاه یک میلیون و 

۴۲۷ هزار واحدی قرار گرفت.

مهمترین عوامل تاثیرگذار در تداوم رشد معامات بورس

 افت ۵۰ هزار تومانی قیمت سکه در روز سه شنبه
 قیمت هر قطعه ســکه تمام بهار آزادی طرح جدید امروز )ســه شــنبه، ۳۰ 
شهریورماه( در بازار تهران با کاهش ۵۰ هزار تومانی نسبت به روز گذشته به رقم 
۱۱ میلیون و ۶۶۰ هزار تومان رســید. در ساعت ۱۳ و ۴۰ دقیقه امروز ارزش هر 
قطعه ســکه تمام بهار آزادی طرح جدید با کاهش ۵۰ هزار تومانی نسبت به روز 
گذشته به رقم ۱۱ میلیون و ۶۶۰ هزار تومان رسید و سکه تمام بهار آزادی طرح 
قدیم نیز ۱۱ میلیون و ۲۵۰ هزار تومان معامله شد.همچنین امروز نیم سکه بهار 
آزادی پنج میلیون و ۸۵۰ هزار تومان، ربع ســکه سه میلیون و ۴۵۰ هزار تومان و 
سکه یک گرمی ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان قیمت خورد.عاوه بر این، در بازار طا 
نیز نرخ هر گرم طای ۱۸ عیار به یک میلیون و ۱۳۷ هزار تومان رسید. قیمت هر 
مثقال طا نیز چهار میلیون و ۹۲۷ هزار تومان شد.همچنین انُس جهانی طا نیز 
امروز یک هزار و ۷۶۱ دار و ۹۰ سنت قیمت خورد که با در مقایسه با روز گذشته 
هفت دار افزایش داشــت.  مهم ترین عوامل موثر در رشد قیمت طا و سکه، باا 
رفتن نرخ دار و انس جهانی است. براین اساس با وجود آنکه قیمت انس جهانی 
طا هفت دار افزایش قیمت داشت اما به دلیل کاهش نرخ دار تا ۲۶ هزار و ۵۳۰ 

تومان، قیمت سکه سیر نزولی آرامی داشته است. 

 توضیح بانک مرکزی دربــاره محدودیت در تعداد تراکنش های 
کارت به کارت

 بر اساس بخشنامه اباغی بانک مرکزی، شبکه بانکی کشور موظف شده است 
برای تعداد تراکنش های واریزی به کارت هر شخص حقیقی، سقف تعیین شده 
را اعمال کند. به منظور جلوگیری از سوءاستفاده های محتمل در تبادات پولی 
کشور بر بســتر کارت به کارت، به زودی مجموع تعداد تراکنش های واریزی که 
به کارت های هر شخص حقیقی)کد ملی( در یک روز انجام می گیرد به بیست 
تراکنش محدود خواهد شــد. این محدودیت با هدف نظارت هر چه بیشتر بر 
تبادات پولی و جلوگیری از سوءاســتفاده های احتمالی از خدمت انتقال وجه 
کارت به کارت اعمال می شود.بنابر بخشنامه بانک مرکزی این محدودیت تنها 
در مورد تعداد تراکنش های واریز به کارت اعمال خواهد شد و محدودیتی برای 
تعداد تراکنش هایی که هر فرد به منظور کارت به کارت از کارت های بانکی خود 
به سایر کارت ها در شبکه بانکی انجام می دهد، پیش بینی و تعیین نشده است 
به عبارت دیگر این محدودیت تنها شامل »واریز به« کارت بانکی یک فرد است.

محدودیت تعدادی تعیین شــده حاصل رصد و تحلیل هوشــمند یک ساله 
رفتار کاربران است که بر اساس آن، محدودیت در نظر گرفته شده صرفاً تعداد 
بســیار محدودی از افراد اســتفاده کننده را در روز تحت تاثیر قرار خواهد داد 
و بنابراین کارکرد استفاده های معمول بدون هیچ مشکلی برقرار خواهد ماند.

از آنجا که خدمت کارت به کارت برای مقاصد شخصی در نظر گرفته شده 
است، این محدودیت باعث رفع سوءاستفاده ها و سالم سازی فضای بهره برداری 

کاربران از خدمت کارت به کارت خواهد شد.

 عرضه ۱۷۷ میلیون دار در سامانه نیما
 بانک مرکزی اعام کرد: ســامانه نیما امروز )سه شــنبه، ۳۰ شــهریورماه( 
شــاهد عرضه حدود ۱۷۷ میلیون دار به صورت حواله ارزی به منظور تامین 
ارز واردات کشــور بوده است. روابط عمومی بانک مرکزی، از عرضه های امروز 
حدود ۶۲ میلیون دار معامله شده است.براساس معامات انجام شده، میانگین 
موزون نرخ داری معامات ۲۳ هزار و ۴۰ تومان بوده اســت.این امر حاکی از 
این اســت که نرخ ارز موثر در واردات کشور نرخ مذکور بوده است.سامانه نیما 
از نیمه نخست سال ۹۷ پس از تعدیل سیاست های ارزی دولت به عنوان مرجع 
تعیین نرخ خرید و فروش حواله های ارزی تعیین شــد.نظام یکپارچه  معامات 
ارزی )ســامانه نیما( با هدف تســهیل تامین ارز راه اندازی شده و با استفاده از 
آن، خریداران )واردکنندگان( و فروشــندگان )صادرکنندگان( ارز متناسب با 
نیازهای خود نسبت به انجام عملیات ارزی در محیط الکترونیک اقدام می کنند.

سامانه نیما محل تامین ارز کااهای وارداتی و محل تبادل میان صادرکنندگان 
و واردکنندگان اســت و حجم و قیمت معامات انجام شــده در آن در فرایند 

تعیین نرخ ارز، نقشی تعیین کننده دارد.

 نــرخ دار در صرافی های بانکی به 2۶ هزار و ۵3۰ تومان کاهش 
یافت

نرخ دار در صرافی های بانکی امروز )سه شنبه، ۳۰ شهریورماه( در مقایسه 
با روز گذشته با ۸۸ تومان کاهش به ۲۶ هزار و ۵۳۱ تومان رسید.قیمت فروش 
یورو در ســاعت ۱۳ و ۳۰ دقیقه امروز در مقایسه با روز گذشته با ۲۰۵ تومان 
افزایش به ۳۱ هزار و ۶۹۰ تومان تعیین شد.  نرخ خرید یورو در این بازار ۳۰ 
هزار و ۶۱۶ تومان و نرخ فروش آن نیز ۳۰ هزار و ۸۹۴ تومان اعام شد.همچنین 
در سامانه نیما در معامات دیروز، حواله یورو به قیمت ۲۷ هزار و ۱۱۳ تومان 
فروخته و حواله دار به قیمت ۲۳ هزار و ۱۱۹ تومان معامله شــد. قیمت دار 
در خردادماه وارد کانال ۲۶ هزار تومان شــد و چند روزی هم با نرخ ۲۷ هزار 
تومان فروخته می شد و در این محدوده نوسان داشت، اما از ابتدای شهریورماه 
شــاهد روند نزولی نرخ دار در صرافی های بانکی بودیم. از اواخر هفته گذشته 
نرخ دار در صرافی های بانکی در محدوده قیمتی ۲۶ هزار و ۷۰۰ تومان ثابت 
مانده بود و از روز گذشته افت قیمتی داشت و به ۲۶ هزار و ۵۳۰ تومان رسید. 

آمادگی توسعه همکاری بانک مهر ایران و معاونت توسعه روستایی
مدیر عامل بانک مهر ایران از آمادگی این بانک برای گســترش همکاری با 
معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم کشور خبر داد.به گزارش روابط عمومی 
بانک قرض الحســنه مهر ایران،   مرتضی اکبری مدیر عامل به همراه جمعی از 
اعضای هیأت مدیره و قائم مقام بانک در جلســه ای با سید امیرحسین مدنی، 
معاون توســعه روستایی و مناطق محروم کشور به سابقه همکاری مشترک دو 
نهاد و زمینه های مســتعد همکاری های آتی پرداختند.سید امیرحسین مدنی، 
معاون توســعه روستایی و مناطق محروم کشــور در این جلسه اظهار داشت: 
معاونت توسعه روســتایی و مناطق محروم کشور با بانک مهر ایران در جامعه 
هــدف خود اشــتراکات زیادی دارد که این موضــوع می تواند زمینه همکاری 
مناســب این دو مجموعه را فراهم کند. هر دو مجموعه اهداف و سیاست های 
مشــترکی دارند و در پی توانمندســازی محرومان و نیازمندان هستند.معاون 
توســعه روستایی و مناطق محروم کشور در ادامه گفت: با عنایت به اشتراکات 
زیادی که بین معاونت توســعه روســتایی و مناطق محروم کشور با بانک مهر 
ایران وجود دارد، هم افزایی این دو مجموعه می تواند منتج به اثرگذاری باایی 
در سطح روســتاها و مناطق محروم کشور شود.در این جلسه مرتضی اکبری، 
مدیرعامل بانک مهر ایران خاطر نشــان کرد: این بانک هم در حوزه پرداخت 
تســهیات و هم در بخش مسئولیت اجتماعی، توجه ویژه ای به توسعه مناطق 
محروم و روســتایی داشته است. از جمله تفاهم نامه ای به ارزش ۵۰۰ میلیارد 
ریال با معاونت توســعه روستایی و مناطق محروم کشــور دارد تا در راستای 
توسعه اشتغال های خرد روستایی، تسهیاتی را پرداخت کند.وی گفت: تأمین 
کمک هزینه مسکن برای بیش از ۳۳ هزار نفر از مددجویان بی بضاعت به اعتبار 
۱۰ هزار میلیارد ریال، پرداخت بیش از ۶۰۰ هزار فقره تســهیات اشتغالزایی 
در حــوزه محرومیت زدایی و به ارزش ۶۰ هزار میلیارد ریال، پرداخت بیش از 
۵۵۰ هزار فقره تسهیات توانمندسازی از طریق ایجاد ایجاد اشتغال پایدار در 
مناطق محروم و روســتایی به ارزش ۵۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال با همکاری 
بنیــاد برکت و کمیته امداد امــام خمینی)ره(، پرداخت بیش از ۱۲ هزار فقره 
تســهیات ساخت مســکن در مناطق محروم و روستایی و با هدف حمایت از 

شاخص بورس منفی شد

افت ۶۰ درصدی تخلفات قماربازی در حوزه کارت به کارت

 شاخص کل بازار بورس امروز )سه شنبه، ۳۰ شهریورماه( با ۳۶ هزار و 
۵۵۳ واحد کاهش در جایگاه یک میلیون و ۳۹۱ هزار واحدی قرار گرفت.

 در معامات امروز بیش از ۶ میلیارد و ۶۳۱ میلیون سهم، حق تقدم و 
اوراق بهادار به ارزش ۵۳ هزار و ۹۰۰ میلیارد ریال داد و ستد شد.

همچنین شاخص کل )هم وزن( با ۱۱  هزار و ۸۹ واحد کاهش به ۴۲۱ 
هزار و ۵۲۰ واحد و شــاخص قیمت )هم وزن( با ۶ هزار و ۹۹۷ واحد افت 

به ۲۶۵ هزار و ۹۷۹ واحد رسید.
شــاخص بازار اول ۳۲ هزار و ۲۰ واحد و شــاخص بازار دوم ۵۷ هزار و 

۳۳۰ واحد کاهش داشتند.
در مقابل پارس فواد سبزوار )فسبزوار( با ۱۷۵ واحد، آریان کیمیا تک 
)کیمیاتک( با ۶۳ واحد، تامین ســرمایه امین )امین( با ۴۱ واحد، توسعه 
معادن و صنایع معدنی خاورمیانه )میدکو( با ۲۹ واحد و ســپنتا )فپنتا( با 

۲۵ واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس همراه شدند.
عاوه بر این در بین همه نمادها، فواد مبارکه اصفهان )فواد( با ۲ هزار 
و ۴۷۹ واحد، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با یک هزار و 
۸۷۲ واحد، معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( با یک هزار و ۷۴۱ واحد، معدنی 
و صنعتــی چارملو )کچاد( با یک هزار و ۷۲۶ واحد، ملی صنایع مس ایران 
)فملی( با یک هزار و ۶۹۲ واحد، گسترش نفت و گاز پارسیان )پارسان( با 

یک هزار و ۲۴۹ واحد و صنایع پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با یک هزار 
و ۷۱ واحد تاثیر منفی بر شاخص بورس داشتند.

برپایه این گزارش، امروز نماد شــرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا(، پارس فواد سبزوار )فسبزوار(، آریان کیمیا تک )کیمیاتک(، پارس 
الکتریــک )لپارس(، ایران خودرو )خودرو(، فواد مبارکه اصفهان )فواد( و 

سپید ماکیان )سپید( در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.
گروه خودرو هم در معامات امروز صدرنشین برترین گروه های صنعت 

شد و در این گروه یک  میلیارد و ۶۱۶ میلیون برگه سهم به ارزش پنج هزار 
و ۶۸۹ میلیارد ریال داد و ستد شد.

 آخرین وضعیت شاخص فرابورس
امروز شاخص فرابورس بیش از ۴۴۲ واحد کاهش داشت و بر روی کانال 

۲۰ هزار و ۷۲۳ واحد ثابت ماند.
همچنین در این بازار چهار میلیارد و ۳۵۶ میلیون برگه سهم به ارزش 

۱۸۳ هزار و ۱۳۰ میلیارد ریال داد و ستد شد.
امروز نماد مجتمع جهان فواد ســیرجان )فجهــان(، فرابورس ایران 
)فرابورس(، سرمایه گذاری مالی سپهر صادرات )وسپهر(، تولید برق عسلویه 
مپنا )بمپنا(، بیمه اتکایی ایرانیان )اتکای(، ریل پرداز نوآفرین )حآفرین( و 
صنایع پتروشیمی تخت جمشید )شجم( تاثیر مثبت بر شاخص فرابورس 

داشتند.
همچنیــن پلیمر آریا ساســول )آریا(، پتروشــیمی زاگرس )زاگرس(، 
ســنگ آهن گهرزمیــن )کگهر(، فــواد هرمزگان جنــوب )هرمز(، بیمه 
پاســارگاد )بپاس(، شرکت ســرمایه گذاری صبا تامین )صبا(، پتروشیمی 
مارون )مارون( و پتروشــیمی تندگویان )شگویا( با تاثیر منفی بر شاخص 

فرابورس همراه بودند.

 معاون فناوری های نوین بانک مرکزی گفت: بانک 
مرکزی فعالیت های قماربازی را به صورت هوشــمند 
رصد می کند و تا کنون تخلف در حوزه کارت به کارت 

۶۰ درصد کاهش یافته است.
 »مهرداد محرمیان« در نشســت خبری با موضوع 
اقدام های بانــک مرکزی برای مقابله با قمار در محل 
بانک مرکزی اظهارداشــت: اقدام های بانک مرکزی در 

این موضوع بر سه پایه استوار است.
وی افزود: نخســتین استراتژی ما نظارت هوشمند 
است و قماربازان و فعاان در این بخش باید بدانند که 
فعالیت های آنها رصد می شــود و چنانچه فعالیت آنها 
جزیی باشد پیامک هشدار دریافت می کنند و چنانچه 
به قمار اعتیاد داشــته باشــند و فعالیت مداوم داشته 

باشند پیامک های اخطار دریافت می کنند.
معاون فناوری نوین بانک مرکزی تاکید کرد: براساس 
آخرین آمار افرادی که فعالیت مداومی در شــبکه های 
شــرط بندی داشــتند و پیامک اخطار دریافت کردند 
۷۵ درصــد از این افراد پس از دریافت پیامک و اطاع 
از رصد آنها توســط بانک مرکزی دیگر در این زمینه 

فعالیت نکردند.
وی اســتراتژی دوم بانــک مرکــزی در برخورد با 
قماربازی را مشــارکت دانست و گفت: زیست بوم قمار 
به صورت ایه ایه و مشــارکت افراد انجام می شود و 
براین اساس تصمیم گرفتیم ما نیز با نهادهای مختلف 
برای مقابله با این موضوع مشــارکت کنیم و بنابراین 
مثلــث دادســتانی، بانک مرکزی و پلیــس فتا با هم 

همکاری کنیم.
محرمیان اظهارداشت: اقدام آگاهی رسانی، تشویقی 
و تنبیهی اســتراتژی ســوم بانک مرکزی برای مقابله 
با قماربازی اســت و در ســال ۹۸ وقتی با درگاه های 
اینترنتی متخلف را جریمه کردیم ظرف مدت کوتاهی 

این فعالیت های غیرقانونی متوقف شد .
وی افزود: بسیاری از فعالیت های قماربازی با روش 
کارت به کارت انجام می شــود که با برخوردهای انجام 
شــده از آبان سال ۹۸ براساس آمار موجود ۶۰  درصد 

فعالیت ها کاهش یافته است.
معاون فناوری  نوین بانک مرکزی درباره برخورد با 
متخلفان گفت: در موضوع برخورد با قماربازها، در چهار 
ایه همکاری دادستانی، پیامک هشدار به متخلفانی که 

به دفعات کم وارد سایت های شرط بندی می شوند ارسال 
می شود و چنانچه افراد به دفعات وارد این سایت ها شوند 
پیامک اخطار برایشان ارسال می شود و چنانچه توجهی 
نکنند پرونده قضایی برای آنها تشکیل می شود و حساب  

آنها مسدود می شود. 
وی در هشــدار به افرادی که کارت های بانکی خود 
را اجاره می دهند، گفت: این افراد توسط بانک مرکزی 
رصد و شناســایی می شــوند و با آنهــا برخورد جدی 
می شــود و با تصویب قانون جدید در مجلس شورای 
اسامی حکم قضایی با فاصله کمی اجرایی می شود و 

برخوردها تشدید می شود. 
محرمیان ادامه داد: شناســایی سرشــاخه ها اقدام 
دیگری اســت که در بانک مرکزی در حال انجام است 

و پرونده های کانی نیز در این خصوص تشــکیل شده 
است. 

 قطع ۴۵۰۰ دستگاه پوز خارج شده از کشور 
وی در رابطه با وضعیت دستگاه های پوز )کارتخوان( 
خارج شده از کشور گفت: از آبان سال ۱۳۹۸ شناسایی 
دستگاه های کارتخاوان خارج شده از کشور شروع شد 
که برابر آمار تعداد آنها هشت هزار و ۵۰۰ دستگاه بود 
که تا کنون چهار هزار و ۵۰۰ دستگاه قطع شده است. 
معاون فناوری های نوین بانــک مرکزی ادامه داد: 
چنانچه این دستگاه ها در شرکتی از خارج از کشور بدون 
استفاده باشد امکان شناسایی آنها نیست اما به محض 
انجام تراکنش این دستگاه ها شناسایی و قطع می شوند. 
وی تاکید کرد: چنانچه افراد دستگاه های پوز خود 
را به متقاضیان در خارج از کشور اجاره دهند در لیست 
ســیاه شاپرک قرار می گیرند و دیگر دستگاه های فعال 
آنها نیز قطع می شــود و با افرادی که این دستگاه ها را 

اجاره کنند نیز برخورد و جریمه می شوند. 
محرمیان با اشــاره به اینکه راه مبارزه با فســاد در 
کشــور اســتفاده از ابزار هوش مصنوعی است گفت: 
در بخشــنامه  بانک مرکزی به بانک هــا برای مقابله با 
سایت های قماربازی مقرر شد هر فرد در طول روز ۲۰ 
تراکــش بانکی با کارت ملی خود انجام دهد و این رقم 
در طول ماه باید ۸۰ تراکنش باشــد که با اجرای این 
بخشنامه توسط بانک ها امیدواریم بسیاری از تخلفات 

در بخش کارت به کارت برطرف شود.

 مدیر عامل شرکت مدیریت فناوری بورس با بیان اینکه سامانه جدید معاماتی 
بومی تولید شده و آماده استفاده است، گفت: این سامانه کمک می کند همگام با 
گسترش و توسعه بازار، سیستم های معاماتی با مشکات کمتری مواجه شوند.

روح اه دهقان با بیان اینکه این سامانه جدید از نظر امکانات، شبیه به سامانه 
معاماتی موجود بوده و تفاوت چندانی با آن ندارد اما از نظر توســعه پذیری و 
مقدار فشــاری که می تواند تحمل کند، پیشرفته تر است، افزود: برای سامانه 
جدید از تکنولوژی به روزتری اســتفاده شده که مطابق با تکنولوژی روز دنیا 

بوده و توسعه پذیرتر است.
وی با اشاره به اینکه  امکانات موجود در این سامانه نیز کمک می کند همگام 
با گسترش و توسعه بازار، سیستم های معاماتی با مشکات کمتری مواجه شوند، 
تاکید کرد: هدف از تولید سامانه جدید، رفع خطرهای ناشی از فشار بازار بوده 
است. در این مرحله به دنبال ایجاد امکانات جدید برای سرمایه گذاران نبودیم 

و شاید به همین دلیل، سرمایه گذاران تفاوت زیادی بین سامانه جدید و قدیم 
احساس نکنند.دهقان اظهار داشت: در فازهای بعدی، بنا به نیاز سازمان بورس، 

دست ما برای توسعه و پیاده سازی ابزارهای جدید بازتر است.
مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری بورس ادامه داد: سامانه معامات و سامانه 
پس از معامات، حوزه های جدا از هم هستند که سرویس های مورد نیاز را در 
اختیار همدیگر قرار می دهند. سامانه جدید که به عنوان سامانه معامات بومی 
شناخته می شود، تنها حوزه معامات را در بر گرفته و با سامانه پس از معامات 
ارتباطی پیدا نمی کند.وی در پاســخ به این سوال که این سامانه چه امکاناتی 
برای ابزارهای نوین به همراه دارد، گفت: این ســامانه می تواند برای معامات 
ابزارهای نوین توسعه یابد  و  امکان پیاده سازی را برای ابزارهای نوین فراهم کند.

مدیر عامل شــرکت مدیریت فناوری بورس در مرداد ماه اعام کرد: سامانه 
معامات بومی تا پایان سال جاری بخشی از معامات را از آن خود می کند تا 
معامله برخی نمادها به سامانه معاماتی جدید )سامانه بومی معامات( منتقل 

شود

سامانه جدید معاماتی بومی در بورس آماده به کار شد
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/07/01

شماره : 1196

مدیرکل دفتر غات و محصوات اساسی 
وزارت جهاد کشاورزی گفت: خشکسالی و 
کم آبی در یک سال گذشته میزان خودکفایی 
در تولید گندم کشور را از ۹۵ درصد به ۷۰ 

درصد کاهش داده است.
 فرامک عزیز کریمی در دومین نشست 
مجازی از سلسله نشست های امنیت غذایی 
با عنوان امنیت غذایی کشور در شرایط فعلی 
و در برنامه ها که به میزبانی دانشــگاه علوم 
کشاورزی و منابع طبیعی ساری برگزار شد 
، افزود: در سال های زراعی ۹۵ و ۹۶ درصد 
خودکفایی تولید گندم در کشور ۱۰۰ بود که 
در سال زراعی جاری با ۳۰ درصد کاهش به 
۷۰ درصد رسید.وی چالش کم آبی در بخش 
کشــاورزی را جدی و نگران کننده توصیف 
کرد و گفت : باید به ســمت نصب ســامانه 
های نوین آبیاری در اراضی کشاورزی باشیم.

این مسئول با بیان اینکه، ۷۰ درصد نیاز 
قند و شکر کشور در داخل تولید می شود ، 
ادامه داد : ۹۰ درصد از نیاز بازار به حبوبات 
هم در داخل کشور تولید و تامین می شود.

عزیــز کریمی گفت : تنها در یک قلم از 
حبوبات یعنی عدس واردات داریم و ساانه  
۸۰ تا ۹۰ هــزار تن عدس از کشــورهای 
مختلف از جمله کانادا به کشــور وارد می 

شود.

افزایش حــدود 2۰ درصدی تامین 
برنج در داخل 

مدیرکل دفتر امــور غات و محصوات 
اساسی وزارت جهاد کشاورزی همچنین از 
افزایــش ۱۰ درصدی تامین برنج مورد نیاز 
کشور در داخل خبر داد و گفت : در ابتدای 
دهه ۹۰ ، ۵۰ تا ۶۰ درصد نیاز کشور به برنج 
سفید در داخل تولید می شد که این رقم در 

سال جاری به ۷۰ درصد رسید.
وی بــا بیان اینکــه افزایش قیمت برنج 

ربطــی به میــزان تولیــدات در این حوزه 
نــدارد، افزود : امســال ۶۷۰ هزار هکتار از 
اراضی کشــاورزی کشور به کشت شلتوک 

اختصاص داشت.
عزیز کریمی نیاز کشور به برنج سفید را 
ســه میلیون تن اعام کرد و گفت : همانند 
سال گذشته ۲.۲ میلیون تن برنج سفید در 

کشور تولید خواهد شد.

وی افــزود : در بحث روغــن نباتی ۸۰ 
درصد وابستگی داریم و باید به سمت تولید 

دانه های روغنی و کلزا در حرکت باشیم.
مدیرکل دفتر امــور غات و محصوات 
اساسی وزارت جهاد کشاورزی تصریح کرد 
با اظهار این که ۷۰ درصد تولیدات کشاورزی 
ایران در بخش زراعت است ، گفت : ساانه 
۹۱ میلیون تن محصوات کشاورزی در این 

حوزه در کشور تولید می شود.
وی افــزود: ۱۲ میلیون هکتار از اراضی 
کشور در بخش کشاورزی استفاده می شود 
که از این میزان ۶ میلیون هکتار به صورت 
دیم و ۶ میلیون هکتار به صورت آبی است.

عزیزکریمی گفت : در مجموع ســاانه 
۱۳۰ میلیون تنُ محصول کشــاورزی و ۱۶ 
میلیون تن گوشــت دام، طیور و آبزیان در 
کشور تولید می شود. در این نشست مجازی 
محمد جواد عســکری ، رییس کمیسیون 
کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست 
مجلس شورای اســامی و قربانعلی نعمت 
زاده، استاد دانشگاه علوم کشاورزی و منابع 
طبیعی ســاری به عنوان دیگران سخنران 

به صورت ویدئو کنفرانسی حضور داشتند.
این نشست مجازی به همت دانشگاه علوم 
کشاورزی و منابع طبیعی ساری برگزار شد.

ســاانه بیش از هفت میلیون تن انواع 
محصوات کشاورزی در مازندران تولید می 
شــود که شامل حدود یک میلیون تن برنج 
ســفید، ۲میلیون و ۵۰۰ هزار تن مرکبات، 
۱۸۰ هزار تن گوشت سفید، حدود ۱۰۰ هزار 
تن انواع آبزیان اســت. همچنین ۹۰ درصد 
کیوی کشــور در مازندران تولید می شود. 
انواع گل و گیاه، گنــدم، علوفه و، کلزا هم 
از دیگر تولیدات بخش کشاروزی مازندران 
است. در مجموع مازندران ۱۱ درصد ارزش 
افزوده محصوات کشــاورزی کشــور را در 

اختیار دارد.

خشکسالی خودکفایی در تولید گندم را به 7۰ درصد کاهش داد

ــت  ــت را از دس ــت دوم فرص ــرای کش ــان ب ــاورزان گی  کش
ــد ندهن

کارشناسان جهاد کشاورزی گیان گفت: باتوجه به شرایط مساعد آب و هوا و 
بارندگی های اخیر بهترین فرصت برای کشت دوم محصوات کشاورزی در اراضی 
شــالیزاری استان اســت.آذرخش ترابی جفرودی گفت: البته برخی از کشاورزان 
طی روزهای گذشته نسبت به کشت دوم محصوات کشاورزی اقدام کرده اند اما 
کشاورزانی که تاکنون کشت دوم را انجام ندادند اکنون بهترین فرصت برای انجام 

این کار است.
وی اظهار داشت: شبدر، راتون، باقای مازندرانی، انواع نباتات علوفه ای، گیاهان 
خانواده حبوبات و سبزیجات برگ غده  ای از جمله محصواتی است که در این ایام 

شرایط کشت دوم در استان گیان را دارد.
کارشناس کشاورزی جهاد کشاورزی گیان با بیان اینکه شبدر بعد از برداشت 
برنج نیز قابلیت کشت دارد، اضافه کرد: کشاورزان بعد از برداشت برنج با شخم و 

آماده سازی اراضی شالیزاری می توانند شبدر کشت کنند.
ترابی جفرودی اظهار داشــت: اکنون شرایط خوبی برای شخم، آماده سازی و 
بذرپاشــی محصول شبدر در اراضی شــالیزاری استان گیان است که کشاورزان 
عاقمند می توانند در این زمینه اقدام کنند.وی با اشاره به کشت راتون بعد از برداشت 
برنج در شالیزارهای استان گیان اضافه کرد: در مزارعی که راتون در مرحله رسیدگی 
است ضروریست تا کشاورزان با مساعد شدن هوا نسبت به برداشت و حمل محصول 
به مکان های امن اقدام کنند.ترابی جفرودی با بیان اینکه کشت پاچه باقا پیش 
از این انجام شده و در مرحله رویش و زایش قرار دارد، اظهار داشت: کشاورزان می 
توانند بعد از برداشت پاچ باقا، کشت دوباره این محصول کشاورزی را داشته باشند.

وی در ادامه بیان داشت: گیاه دانه روغنی کلزا از جمله محصواتی است که برای 
کشت دوم توصیه می  شود، جنوب گیان شرایط خوبی برای کشت این محصول دارد

بر اساس اعام جهاد کشاورزی گیان از ۲۳۸ هزار اراضی شالیزاری استان پیش 
بینی می شود که افزون بر ۱۳۵ هزار هکتار زیر کشت دوم انواع محصوات کشاورزی 
برود. پارسال ۴۰۰ هزار تن محصوات زراعی در کشت دوم در گیان تولید شد که 
راتون، گیاهان خانواده حبوبات، باقاای مازندرانی، انواع نباتات علوفه و سبزیجات 
برگ غده ای از جمله آن  ها است که ارزش ریالی آنها سه هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان 
بود.بر اساس تقویم کشاورزی استان گیان زمان مناسب کشت حبوبات پاییزه از 
نیمه دوم مرداد تا دهه آخر شهریور، شبدر بافاصله بعد از برداشت برنج »شهریور 
و مهر« ،سبزیجات برگی و غده ای از نیمه دوم شهریور تا نیمه آبان، باقا از نیمه 

دوم مهر تا اوایل آذر و راتون بعد از برداشت برنج است.

 پیوند اتصالی مرکبات در جنوب کرمان آموزش داده شد
 مدیر باغبانی ســازمان جهادکشــاورزی جنوب اســتان کرمان اعام کرد: 
آموزش های مربوط به پیوند اتصالی مرکبات با هدف مدیریت و کاهش عارضه 
زوال این درختان به باغداران شهرستان عنبرآباد ارائه شد؛ این طرح به صورت 

پایلوت)نمونه( کشوری در جنوب کرمان به اجرا درآمده است.
 به نقل از روابط عمومی مدیریت جهادکشــاورزی شهرستان عنبرآباد، امیر 
امیرشکاری اظهارداشت: این آموزش ها با حضور شماری از کارشناسان باغبانی، 
ترویج و باغداران در اجرای طرح نظام نوین ترویج کشاورزی کلید خورده است.

وی تصریح کرد: پایلوت پیوند اتصالی یکی از پایلوت هایی بوده که به منظور 
کاهش و مدیریت عارضه زوال مرکبات در سال جاری با همکاری معاونت باغبانی 
وزارت جهاد کشــاورزی، دفتر امور میوه های گرمسیری و نیمه گرمسیری در 

منطقه جنوب کرمان، شهرستان عنبرآباد در حال اجراست.
امیرشکاری افزود: در اجرای این طرح اسفند سال گذشته پایه های مناسب 
و مقاوم به عارضه زوال تهیه و در محل باغ مرکبات و در نزدیکی تنه درختان 
درگیر عارضه زوال کشت شده و با فرا رسیدن فصل مناسب پیوند، عملیات پیوند 
اتصالی با اســتفاده از  این پایه ها انجام می شود.مدیر باغبانی جهاد کشاورزی 
جنوب کرمان گفت: با توجه به عارضه زوال، این پیوند روش بســیار مناســبی 
برای احیای درختان و باا بردن طول عمر اقتصادی درختان مرکبات به شمار 
مــی رود.وی توصیه کرد: باغداران می توانند عمر اقتصادی باغات مرکباتی که 
دچار عارضه زوال شــده اند را با  این شــیوه پیوند افزایش دهند.جنوب استان 

کرمان از قطب های تولید مرکبات در کشور به شمار می رود.

 از طرح های سازگاری با کم آبی دیار خشک کریمان چه خبر؟
 کرمان آب ندارد؛ با تنش آبی مواجه اســت و در کنار نیاز کشــاورزی که 
معیشت بخش عمده مردم به آن تکیه دارد، میزبان کارخانه های بزرگ صنعتی 

و معدنی پرآب بر نیز هست؛ حاا چکار باید کرد؟
این پرســش مهم و حیاتی است که برای پاسخ به آن، در کنار گزینه هایی 
مانند راه های انتقال آب از منابع آبی جنوب کشور، اجرای طرح های سازگاری 
با کم آبی نیز در بخش های کشــاورزی، مصرف آب شرب و نیز صنایع مطرح 
می شود.اما اجرای طرح های سازگاری با کم آبی چون هم با معیشت مردم و 
فعالیت صنایع گره خورده و هم تغییر الگوهای مصرف نیازمند افزایش ســواد 
آبی و فرهنگ ســازی و تغییر رویه ها و رفتارهای شــهروندان است، براحتی و 
بدون سازوکارهای فرابخشی و البته تدوین پیوست های رسانه ای میسر نخواهد 

بود؛ باز باید پرسید چکار باید کرد؟
وضعیت کنونی تنش آبی در استان کرمان که در برخی مناطق حتی تامین 
آب شــرب شهروندان نیز با مشکل مواجه شده در شرایطی است که مردم این 
استان از دیرباز باتوجه به اقلیم گرم و خشک آن، مشکات کم آبی را با شیوه 
هــای مختلف از جملــه حفر قنات حل یا مدیریت کرده بودند؛ قنات هایی که 

ضرورت احیای آنها و توجه به مدیریت آنها بیش از پیش ضروری است.
باتوجه به اهمیت موضوع از یک ســو و اجرای طرح های ســازگاری با کم 
آبی از سوی دیگر، خبرنگار ایرنا موضوع فرآیند اجرای این طرح ها را از طریق 
مصاحبه با مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان کرمان واکاوی کرده و علی 
رشیدی هم می گوید اینک ۹۰ درصد آب استان در بخش کشاورزی ای استفاده 
می شــود که بهره وری پایینــی دارد و از جمله مزیت های اجرای طرح های 
ســازگاری اینکه مصرف آب در بخش هایی که ارزش افزوده ایجاد می کند و 
امکان اشتغال بااتری دارد مصرف خواهد شد.آنطور که مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای کرمان می گوید تدوین طرح های ســازگاری با کم آبی این استان 
از ســال ۱۳۹۷ شــروع شده و ســال ۱۳۹۹ در کارگروهی ملی مورد تصویب 
قرار گرفته اســت.مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای کرمان گفت: مردم کشور 
ما همیشــه در سرزمینی زندگی کرده اند که از حدود یک سوم بارش متوسط 
جهانی برخوردار بوده اند و توزیع نامتوازن زمانی و مکانی و باابودن تبخیر در 
کشور باعث شــده است که همیشه با مشکات ناشی از کم آبی و خشکسالی 
روبه رو باشند وبه دلیل این شرایط در طول تاریخ سعی کرده بودند با استفاده 
از دانــش بومی و ابزارهایــی مثل قنات، آب را مدیریت کنند و برای آن ارزش 
قائل شوند.رشیدی اظهار داشت:  اما در سالیان گذشته به دلیل توسعه صنعتی 
و جمعیتی در مناطق خشــک کشــور پایداری منابع آب در این مناطق به هم 
خورده و این موضوع باعث شده است که تاب آوری بخش های مختلف مصرف 
کننده آب نسبت به خشکسالی و تغییر اقلیم مناسب نباشد.مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای کرمان با بیان اینکه در وضعیت فعلی وارث کسری شدید مخزن 
در مناطق مختلف کشــور هســتیم تصریح کرد: آبخوان های ما در بسیاری از 
نقاط با خطر فرونشست مواجه هستند و با شرایطی روبه رو هستیم که امکان 
تامین آب حتی برای شــرب در بســیاری مناطق از جمله استان کرمان با راه 

های معمول وجود ندارد.

زراعت، 7۰ درصد ارزش افزوده بخش کشاورزی را ایجاد می کند

جهان در رفسنجان تولید شدنخستین چاشنی گوجه سیاه 

سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: ۷۰ درصد ارزش افزوده بخش کشاورزی به 

حوزه زراعت تعلق دارد.
علی اکبر متکان در مراســم معارفه سرپرست معاونت 
امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی، افزود: این زیر بخش، 
ســهم باایی در تأمین امنیت غذایی )تأمین مستقیم غذا 
و هــم به طور غیرمســتقیم در تأمین مــواد پروتئینی( و 

اشتغال زایی دارد.
سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد 
کشــاورزی اظهارداشــت: زراعت می تواند پیشران بخش 
کشــاورزی باشد و هرگونه مدیریت و برنامه ریزی مطلوب 
علمی و کار جهادی میدانی در این حوزه، می تواند ســایر 

بخش ها را وادار به حرکت کند.
متکان گفت: زراعت به شدت تابع شرایط آب و هوایی و 
در نتیجه ریسک های متنوع ناشی از آن است که این مهم 
ضرورت »مدیریت ریسک کشاورزی« و »هوشمندسازی 
کشــاورزی« را طلب می کند که امیدوارم در دســتور کار 

قرار گیرد.
وی بابیان اینکه بخشی از تولیدات این زیربخش مانند 
گندم و دانه های روغنی نقش اســتراتژیک در سبد غذایی 
خانوارها دارد، افــزود: به همین جهت دولت حمایت های 
ویژه ای را از این محصوات در دستور کار دارد و ازم است 
سیاست های حمایتی جدید دیگری نیز در دستور کار دولت 
قرار گیرد تا به اجرایی شــدن »الگوی کشت و کشاورزی 

قراردادی« منجر شود.
سرپرست معاونت توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد 

کشاورزی خاطرنشان کرد: اگر این اتفاق بیفتد بسیاری از 
مشکات در حوزه تأمین آب، نوسانات قیمتی و آشوب در 

بازار محصوات کشاورزی حل خواهد شد.
وی، ظرفیت ســرمایه پذیری بخش کشاورزی به ویژه 
زراعت را بســیار باا دانســت و افزود: به همین دلیل باید 
تاش کرد از یک سو زیرساخت های آب وخاک را با ارتقای 
سرمایه گذاری برای ایجاد جهش تولید محصوات زراعی 
فراهم و از ســوی دیگر با تزریق اعتبارات ارزان، مشکات 
مالی کشاورزان در تأمین نهاده های کشاورزی برطرف شود.

به گفته وی، »کشــاورز کارت« ابتکار خوبی بوده است 

که باید ادامه پیدا کند.
متکان، گفت: سرعت عملیات مدیریتی و ارائه خدمات 
در تولیــد محصوات زراعی به دلیل حجم باای عملیات 
مزرعه ای از جمله پراکندگی و کوچک بودن مزارع بسیار با 
اهمیت است زیرا به شدت از زمان کاشت تأثیر می پذیرد و 
هرگونه تأخیر در عملیات زراعی به ویژه کاشت محصوات، 
اثرات نامطلوبی بر کاهش عملکرد و به تبع آن تهدید امنیت 

غذایی خواهد داشت.
سرپرست معاونت منابع انسانی وزارت جهاد کشاورزی، 
وابســتگی در برخی از محصــوات زراعی مانند دانه های 

روغنی و نهادهای دام و طیور را بســیار باا عنوان کرد و 
افزود: امید می رود باتجربه علیرضا مهاجر و همراهی همه 
همکاران در ستاد و استان ها می توان منطبق بر برنامه های 
پیشنهادی وزیر جهاد کشاورزی، نرخ وابستگی را با شتاب 
و ســرعت باا و البته در چارچوب آمایش سرزمین، توان و 

ظرفیت اکولوژیکی کاهش داد.
 وی خاطرنشان کرد: امروزه استفاده از راهکارهایی مانند 
سیاســت های خاقانه و نوآورانه، حمایت از استارتاپ ها، 
ارتقای بهره وری، ضریب مکانیزاسیون، ضریب نفوذ دانش و 
فناوری به حوزه تولید محصوات زراعی نیاز جدی بخش 
کشاورزی است که امیدوارم با مدیریت سرپرست معاونت 
زراعت وزارت جهاد کشاورزی این موضوع موردتوجه قرار 

گیرد.

ارتباط بخش زراعت با 3.۶ میلیون بهره بردار
» علیرضا مهاجر « سرپرست معاونت امور زراعت وزارت 
جهاد کشــاورزی در این مراسم با اشاره به این که معاونت 
زراعت پیشــخوان، پیاده نظام و خط مقــدم وزارت جهاد 
کشاورزی است، گفت: سه میلیون و ۶۰۰ هزار بهره بردار با 
این حوزه سروکار دارند و معاونت زراعت به  طور مستقیم یا 

غیرمستقیم با آنان در ارتباط است.
وی اظهار داشت: مهم ترین اصل، امنیت غذایی است و 

برای این منظور باید با تمام وجود وارد صحنه شویم.
پیش از این »جواد وفابخش« در ســمت معاونت امور 
زراعت وزارت جهاد کشــاورزی در دولت دوازدهم فعالیت 

داشت.

کشت 88 هزار هکتار سویا، کنجد و آفتابگردان روغنی در سال زراعی جاری
 معاون طرح دانه های روغنی وزارت جهاد کشاورزی، سطح سبز کشت ارقام 
روغنی سویا، کنجد و آفتابگردان در سال زراعی جاری را در شرایط خشکسالی 

نزدیک به ۸۸ هزار هکتار اعام کرد.
 »غامحسین خدرایی« افزود: در سال زراعی جاری حدود ۲۸ هزار هکتار 

در سه استان گلستان، مازندران و اردبیل زیر کشت سویا رفته است.
معاون طرح دانه های روغنی وزارت جهاد کشــاورزی، پیش بینی  کرد: از 

این سطح حدود ۶۰ هزار تن محصول برداشت شود.
خدرایی افزود: کشاورزان می توانند سویای تولیدی خود را با قیمت خرید 

تضمینی مصوب در اختیار شرکت بازرگانی دولتی ایران قرار دهند.
معاون طرح دانه های روغنی وزارت جهاد کشاورزی اظهار داشت: برداشت 

سویا تقریبا از اواخر مهرماه سال جاری آغاز می شود.
خدرایی اضافه کرد: برای سال زراعی آینده نیز نزدیک به دو هزار تن بذر 

سویا از ارقام مختلف تهیه شده است.
معاون طرح دانه های روغنی کشور درباره سطح زیر کشت کنجد در سال 
زراعی جاری گفت: حدود ۵۰ هزار هکتار کشت کنجد داشته ایم که بیشتر در 

مناطق جنوبی و گرم کشور است.
وی پیش بینی کرد: از این ســطح کشــت شــده، نزدیک به ۵۰ هزار تن 

کنجد تولید شود.

خدرایــی ادامــه داد: از تولید ۵۰ هزار تن کنجد حدود ۲۵ هزار تن روغن 
استحصال می شود.

این مقام مسوول با اشاره به برنامه توسعه کشت رقم مقاوم به ریزش کنجد 
گفت: امسال رقم مقاوم به ریزش در حدود چهار تا پنج هزار هکتار از اراضی 
کشت شد.خدرایی با بیان اینکه این رقم قابل برداشت با کمباین معمولی است، 
گفت: یکی از مشکات کشاورزان این است که مجبورند محصول کنجد را با 

دست برداشت کنند که زمان برَ و پرُ هزینه است.
معاون طرح دانه های روغنی وزارت جهاد کشــاورزی خاطرنشــان کرد: 

بیشترین توسعه کشت رقم مقاوم به ریزش را در اراضی استان خوزستان داشته 
ایم و قصد داریم ظرف چهار سال، کشت این رقم را به منظور کاهش هزینه 

های تولید در سطح وسیعی گسترش دهیم.
وی اجرای طرح پایلوت تغذیه کنجد در اســتان هایی همچون گلستان، 
خوزستان، جنوب کرمان و مازندران را از جمله اقدامات و برنامه های دفتر دانه 
های روغنی نام برد و اظهار داشت: کارهای تحقیقاتی در زمینه تغذیه کنجد 

به منظور افزایش عملکرد و کیفیت آن در حال انجام است.
خدرایی همچنین زمان آغاز برداشت کنجد را از اوایل مهر عنوان کرد.

وی درباره کشت آفتابگردان گفت: در سال زراعی جاری، بیش از ۵۰  هزار 
هکتار آفتابگردان کشت شده که نزدیک به ۴۰ هزار هکتار آن آفتابگردان آجیلی 

و حدود ۱۰ هزار هکتار آفتابگردان روغنی است.
معاون طرح دانه های روغنی برآورد کرد: از حدود ۱۰ هزار هکتار سطح زیر 

کشت آفتابگردان روغنی نزدیک به ۱۵ هزار تن محصول بدست آید.
وی از برنامه ریزی برای توسعه کشت ارقام هیبرید و op آفتابگردان روغنی 
خبر داد و افزود: این ارقام مقاوم به خشــکی هستند و با یک یا دو بار آبیاری 
عملکــرد تولید باایی دارند.خدرایی با بیــان اینکه برخی از این ارقام روغنی 
خارجی و برخی تولید داخل هستند گفت: برداشت آفتابگردان آغاز شده و تا 

آبان ماه در مناطق گرم ادامه دارد.

محصوات راهبردی خراسان جنوبی به استاندارد خاص نیاز دارند
 رییس ســازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی گفت: با توجه به اینکه 
برخی محصوات استراتژیک استان از جمله عناب استاندارد خاصی برای دریافت 
مجوزهای بهداشتی ندارند سرمایه گذاران این حوزه با مشکل مواجه می شوند.

غامرضا قوســی در هفدهمین نشست ستاد توسعه خاوران که به ریاست 
استاندار خراسان جنوبی برگزار شد افزود: در حوزه صنایع تبدیلی و تکمیلی 
محصوات کشاورزی برخی موانع و مشکات در زمینه دستورالعمل های ضوابط 
فنی و بهداشــتی وجود دارد که به معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم پزشکی 

بیرجند هم اعام کرده ایم.
وی سخت گیری بیش از حد یا زمان بر بودن صدور مجوزهای بهداشتی را از 
جمله این مشکات دانست و گفت: همچنین کد آیسیک که برای بسته بندی و 
فرآوری صادر می کنیم مانند ادویه یا آرد یک کد داریم در حالی که در ضوابط 
بهداشتی باید برای هر کدام از محصوات کد وجود داشته باشد و سبب نگرانی 

شده و ممکن است مجوز صادر نشود.
رییس ســازمان جهاد کشاورزی خراسان جنوبی اظهار داشت: طبق ماده 
چهار و هشت ضوابط بهداشتی، عرضه محصوات تولیدی خانگی باید فقط در 
محل تولید باشد که این مساله فرصت حضور تولیدکنندگان در بازارهای فرا 

استانی ر گرفته و نیازمند اصاح مصوبه است.
وی تصریح کرد: برای برخی محصوات تولیدی استان استاندارد ازم تعیین 
نشده مانند شیره انگور یا حبه عناب که ضوابط ازم برای آنها تعریف نشده است.

قوسی گفت: براساس ماده چهار و پنج ضوابط بهداشتی، برخی محصوات 
کشاورزی که بسته بندی می شود باید بافاصله توزیع و عرضه شود اما محصوات 

خشکبار استان قابلیت ماندگاری و نگهداری دارند و نیاز به عرضه فوری ندارد.
وی عنوان کرد: تولید و بسته بندی عسل در فهرست مشاغل خانگی اباغی از 
ســوی وزارت بهداشت نیست در حالی که یکی از اولویت های سرمایه گذاری 

استان است.
معاون امور صنایع ســازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی هم 
گفت: از سال ۹۵ تعداد ۱۵۹ قلم کاای قابل بسته بندی و صادراتی به وزارت 

جهاد کشاورزی سپرده شده است.
حامد حسن نژاد زمان بر بودن صدور مجوز بهداشتی را یکی از مشکات ذکر 

کرد و افزود: همچنین شاهد موازی کاری ادارات استاندارد و معاونت غذا و دارو 
دانشگاه علوم پزشکی هستیم که سبب مشکاتی برای تولیدکنندگان شده است.

رییس هیات مدیره شرکت فرآوری حبه عناب خراسان جنوبی هم گفت: 
توجه به تولید، فرآوری و فروش محصول عناب در خراسان جنوبی نقش مهمی 

در توسعه اقتصادی دارد.
افضلی افزود: ســال ۹۵ حبه عناب را اختراع کردم همچنین بیش از ۱۰ 
محصول دیگر از عناب به ثبت رسیده که هنوز تجاری سازی نشده است و حبه 
عناب که تجاری سازی شده به دلیل مشکاتی از جمله تدوین نشدن استاندارد 
میکروبی و مقایسه پودر عناب با سایر میوه جات چنانچه مورد حمایت قرار نگیرد 

دیر یا زود تعطیل خواهد شد.
وی بیان کرد: سایر میوه ها دست چین و خشک می شود اما عناب به عنوان 
محصول استراتژیک خراسان جنوبی روی درخت خشک و جمع آوری می شود 

که از محصول زیر الک یا ریزتر برای فرآوری استفاده می شود.
رییس هیات مدیره شرکت فرآوری حبه عناب خراسان جنوبی ادامه داد: 
معاونت غذا و دارو انتظار دارد از عناب درجه یک برای حبه استفاده کنیم در 
حالــی که این نوع محصول نیــاز به فرآوری ندارد و نباید این نوع محصول با 
پودر میوه های دیگر مقایسه شود.وی گفت: چند سال است حبه تولید و توزیع 
می شود اما چهار ماه دیگر مدت پروانه به اتمام می رسد و قابل تمدید نیست 
چون قوانین سختگیرانه تر شده است.افضلی اضافه کرد: دانشگاه علوم پزشکی 
بیرجند دو راه استفاده از عناب مرغوب یا تامین دستگاه اشعه گاما را پیشنهاد 

داده که برای این دستگاه ۲ میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
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ایجاد صنایع تبدیلی در حوزه پتروشیمی استان کرمانشاه ضروری است
معاون اقتصادی استاندار کرمانشاه با تاکید بر اینکه بسیاری از کشورهای توانمند 
در حوزه پتروشیمی به  سمت انرژی پاک رفته اند و ما هم باید برای این مساله 
برنامه ریزی کنیم، گفت: در استان کرمانشاه هم برای اینکه عقب نمانیم باید به 

سمت ایجاد صنایع تبدیلی و پایین دست در این بخش گام برداریم.
بهزاد باباخانی در مراسم تودیع و معارفه مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی 
کرمانشاه با اشاره به جایگاه ویژه نفت و گاز و پتروشیمی در اقتصاد کشور، افزود: 
هم اکنون در کشور ما ۳۳ تریلیون متر مکعب ذخایر گازی و ۱۵۸ میلیارد بشکه، 
ذخایر نفتی وجود دارد و این نشان می دهد که قابلیت ما در حوزه نفت و گاز و 

پتروشیمی یک قابلیت خاص و ویژه است.
»بهزاد باباخانی« افزود: همانگونه که مقام معظم رهبری فرموده اند »صنایع 
پتروشیمی یک صنعت تاب آور و مقاوم در برابر تحریم های ظالمانه است و بر 
توسعه آن تاکید شده است و ما به عینه دیدیم که  صنعت پتروشیمی در جریان 
تحریمها،  چه خدمت بزرگی به اقتصاد کشور از لحاظ ارزآوری کرد و این مصداق 

کامل اقتصاد مقاومتی است«.

 صنایع پتروشــیمی کرمانشاه مواد اولیه اقتصاد کشور را تامین 
می کند

 این مســوول اضافه کرد، این شــرکت از خوش حساب ترین و شفاف ترین 
شرکتها در بازگشت ارز به کشور و نیز صنایع فعال در بورس است که توانسته 
ضمن جلب اعتماد عمومی، بخش زیادی از مواد اولیه مورد نیاز اقتصاد و صنایع 

کشور را نیز تامین کند.
به گفته باباخانی، نمونه بارز آن شرکت صنایع پتروشیمی کرمانشاه است که 
توانسته با تولید اوره آمونیاک هم نیاز داخل را تامین و هم در امر صادرات نیز فعال 
باشد.باباخانی بیان داشت: سال گذشته اتفاق مهمی در عرصه پتروشیمی استان 
کرمانشاه رخ داد و آن هم تهیه و تنظیم سندی در حوزه نفت، گاز و پتروشیمی 
توسط وزارت نفت بود که بر اساس آن ۱۵ طرح در حوزه پتروشیمی برای اجرا 
در استان کرمانشاه دیده شده است که در صورت تحقق آن، کرمانشاه می تواند 

به یکی از قطب های مهم پتروشیمی کشور تبدیل گردد.
وی گفت: این سند به ما کمک می کند که چهار پروژه باادستی صنعت نفت 
مانند میادین نفت و گاز بابا گیر، بیستون و سومار را توسعه بدهیم و همچنین 
طرح بزرگ پاایشگاه و پتروشیمی شامل یک پاایشگاه و ۲ پتروشیمی پایین 

دست آن نیز اجرایی می شود که پتروشیمیGTPP اسام آباد با سرمایه گذاری 
بیش از۱۴هزار میلیارد تومان تاکنون۶درصد پیشــرفت فیزیکی داشته است و 

نهایتا اینکه ۶پتروشیمی پایین دست دیگر هم در استان عملیاتی می گردد.

معاون اســتاندار کرمانشاه اظهار داشت: در ضمیمه این سند، تفاهمنامه ای 
نیز بین وزارت نفت، استانداری و سازمان فنی و حرفه ای تنظیم گردیده که در 
آن سازمان فنی و حرفه ای مکلف است ۲ هزار و ۵۰۰ نیروی متخصص و ماهر 
را برای فعالیت در حوزه پتروشــیمی آموزش دهد و این باعث می گردد که از 
قابلیت ها و توانمندیهای نیروی انسانی استان در حوزه پتروشیمی استفاده گردد.

 کرمانشاه از استان های موفق در حوزه پتروشیمی است
در ادامه مدیرعامل گروه گســترش نفت و گاز پارســیان در سخنانی ضمن 
گرامیداشــت یاد و خاطــره مهندس »صباغ مدیرعامل فقید شــرکت صنایع 
پتروشیمی کرمانشاه«، اظهار داشت: کرمانشاه در زمینه پتروشیمی توانسته است 
خود را به عنوان یکی از استانهای موفق در این عرصه معرفی کند و گروه گسترش 
نفت و گاز پارسیان نیز از طرحهای توسعه این شرکت حمایت های ازم را به عمل 
خواهد آورد.»محمودی« افزود: فاز دوم توسعه شرکت صنایع پتروشیمی کرمانشاه 
گام مهمی در تقویت حوزه پتروشیمی و نیز ایجاد اشتغال برای استان است که 
امیدوارم با تحقق آن بخشی از رشادت های مردم استان کرمانشاه در دوران دفاع 

مقدس که در آستانه آن قرار داریم را جبران کرده باشیم.

استخدام جوانان نگاه ویژه می خواهد
در ادامه این مراسم »علی رضایی« نماینده مردم کنگاور، صحنه و هرسین در 
مجلس شورای اسامی نیز در سخنانی ضمن تقدیر از مدیران حوزه پتروشیمی 
در توجه ویژه ای که به این صنعت در استان کرمانشاه دارند، اظهار داشت: توقعی 
که از مدیران این حوزه دارم این است که با توجه به وضعیت استان از لحاظ نرخ 
بیکاری، نگاه ویژه ای به استخدام و به کارگیری جوانان متخصص و تحصیلکرده 

این استان در طرحهای پتروشیمی و حوزه نفت و گاز داشته باشند.

 ۱۰۰درصد امور پتروشــیمی توسط نیروهای بومی استان صورت 
می گیرد

در پایان مدیرعامل سابق شرکت صنایع پتروشیمی کرمانشاه نیز در سخنانی 
با تشکر از همه کسانی که در این مدت، با او همکاری و همراهی نموده اند، گفت: 
یکی از مهمترین اتفاقات خوبی که در حوزه پتروشیمی استان کرمانشاه افتاده 
است این است که تقریبا به میزان ۱۰۰درصد امور مربوط به حوزه پتروشیمی 
توسط نیروهای بومی این استان صورت می گیرد و این نشان دهنده توانمندی 
و قابلیت های خاص این استان در این حوزه است.»علیرضا وفا« بیان داشت: من 
سالها در مجتمع های پتروشیمی کشور کار و خدمت کرده ام و بعد از این سالها 
می توانم اذعان و تایید کنم که کرمانشــاه بعد از استانهای  خوزستان، بوشهر 
و سیســتان و بلوچستان، چهارمین قطب پتروشیمی کشور است و در این راه 
هماهنگی و حمایت خاصی بین مسئولین و نمایندگان و نیز مجموعه مدیریتی 
پتروشیمی استان وجود دارد.وی کرمانشاه را خاطره ای خوب و بیاد ماندنی از 
دوران خدمت خود ذکر کرد و گفت: هیچگاه خاطره بدی از این استان و مردم 
خونگرمش ندارم و در مدت فعالیتم در این استان همواره شاهد حمایت و دلگرمی 

همکارانم و مسئولین استان بوده ام.
در پایان این مراسم »هاشمی« مدیرعامل جدید این شرکت،گفت: خوشحالم 
که این توفیق نصیبم شده که در خطه داورمردان کرمانشاه به خدمت مشغول 
شــوم و امیدوارم با حمایت گروه گسترش نفت و گاز پارسیان و نیز مسئولین 

و نمایندگان استان بتوانم تحولی در حوزه پتروشیمی استان به وجود بیاورم.
در پایان از زحمات علیرضا وفا، مدیرعامل ســابق شرکت صنایع پتروشیمی 
 کرمانشــاه تقدیر شــد و هاشــمی به عنــوان مدیرعامل جدید این شــرکت

 معرفی شد.

 وزیر نیرو آبرســانی به مناطق روستایی 
و محــروم را از محورهــای مهم برنامه خود 
برشمرد و گفت: به زودی مرکز جهاد آب در 

ستاد وزارت نیرو تشکیل خواهد شد.
از پایــگاه اطاع رســانی وزارت نیــرو، 
»علی اکبر محرابیان« عصر امروز )سه شنبه( 
در جلســه ای که با حضور معاونان و مدیران 
ارشــد صنعت آب و برق کشور در ساختمان 
ستادی وزارت نیرو از طریق ویدئو کنفرانس 
برگزار شد، افزود: در چند روز آینده این مرکز 
برای ساماندهی همه ظرفیت ها و پتانسیل های 
موجود توســط گروه های جهادی، خیرین و 
غیره در موضوع آبرســانی روستایی تشکیل 
شــده و در زیرمجموعه خود ساختار قرارگاه 

جهاد آب را خواهد داشت.
وی با بیان اینکه این قرارگاه با هدف اقدام 
مشــترک در ســطح کل وزارتخانه تشکیل 
می شود، گفت: امیدوارم این حرکت باعث عزم 
جهادی و انقابی در کشور شود تا بهره مندی 

آبرسانی روستایی از ۹۰ درصد عبور کند.
وزیر نیرو با اشــاره بــه توصیه های رهبر 
معظــم انقــاب در دیدار بــا کابینه دولت 
سیزدهم خاطرنشــان کرد: پیگیری و عمل 
به وعده ها یکی از مهم ترین و اساســی ترین 

محورهای توصیه رهبری به دولت سیزدهم 
بوده و دولت نیز در تحقق این موضوع مصّر 

است.
محرابیان افزود: بر اســاس میثاقی که با 
مردم و دولت داریم، برنامه ای جامع و کامل 
را به مجلس ارائه کردیم. برنامه ارائه شده نه 

تنها برنامه یک نفر، بلکه برنامه ای جامع در 
راستای توسعه و پیشرفت خدمات صنعت آب 

و برق کشور است.
وزیر نیرو با اشاره به سیاست های راهبردی 
این وزارتخانه در دولت سیزدهم، خاطرنشان 
کرد: برنامه ارائه شــده در هــر پروژه  دارای 

زمان بندی، پتانســیل، حوزه هــای اصلی و 
ظرفیت مشخص است.

محرابیان گفت: باید همه تاش ها به کار 
گرفته شود تا کمترین وابستگی را به بودجه 
عمومی داشــته باشیم و بتوانیم از بخش ها، 
پتانســیل و ظرفیت های مختلف بهره کافی 

و ازم را ببریــم.وی افزود: نکته ای که برنامه 
ارائه شده را از دیگر برنامه ها متمایز می کند، 
تدویــن زمان بندی دقیق برای پروژه ها بوده 
و پیگیری و رســیدگی به پروژه ها مهم ترین 
وظیفه و اولویت اصلی مدیران اســت. باید با 
مجموع ظرفیت ها و توان بتوانیم این برنامه 
مهــم را عملیاتی کنیم.وزیر نیرو با اشــاره 
به برنامــه بخش برق نیز گفــت: در برنامه 
بخش برق دو بال توسعه و مدیریت تقاضا را 
داریم. در سال های گذشته فراز و نشیب های 
بسیاری در بال توسعه داشتیم، لیکن در بال 
مدیریت تقاضا، میزان موفقیت و برنامه ریزی 
اندک بوده و با توجه به شرایط قیمت گذاری 
و دیگر مشکات و چالش ها، در مصرف برق 
بی توجهی شده است و باعث شده توسعه ما 
به میزان تقاضا نباشد.وی با بیان اینکه باید با 
استفاده از ظرفیت و تجارب  موجود در کشور 
تراز منفی تولیــد و مصرف را جبران کنیم، 
گفت: پسندیده نیســت پس از ۴۲ سال از 
عمر انقاب بخش های مختلف مصرف دچار 
محدودیت باشند. باید با کمک ظرفیت های 
بخش خصوصــی، توانایی های متخصصان و 
کمک صنایع به نقطه ای برســیم که توانایی 

تولید برق بااتر از نیاز را داشته باشیم.

پاسخ گویی به نیاز روزافزون برق نیازمند حمایت های بیشتر است
 مدیرعامل نیروگاه شهید رجایی گفت:پاسخگویی به 
رشد مصرف بیشتر، نیازمند حمایت های بسیار جدی وزیر 

نیرو و ریاست جمهوری است.
به گزارش ر ازپایگاه اطاع رســانی وزارت نیرو، »علی 
فرهور« در نشست وزیر نیرو با مدیران آب و برق سراسر 
کشــور به نمایندگی از صنعت تولید برق افزود: اکثریت 
کارکنــان و مدیران صنعت تولید برق با همه وجود برای 
ساخت، بهره برداری، نگهداری و تعمیر نیروگاه ها تاش 
می کنند و اکثریت نیز از دانش فنی و تجربه بسیار باایی 
برخوردار هســتند و با وجود همــه موانع از جمله تأثیر 
منفی تحریم ها، خشکسالی ها، اجرای غیراصولی واگذاری 
نیروگاه ها، افزایش ســن و فرسودگی برخی نیروگاه های 
قدیمی توانســته اند پاسخگوی رشد مصرف برق تا قبل 

از سال ۹۹ باشند.
وی با اشــاره به وضعیت تامین برق در تابستان سال 
آینده، گفت:  تعویق برنامه های تعمیرات در این فصل به 
صاح نخواهد بود و تجربه ثابت کرده است وقتی واحدی 
تحت تعمیرات اساسی قرار می گیرد، نکات فنی پیش بینی 

نشده ای پدیدار می شود که رفع آنها مستلزم تمرکز و کار 
بیشتر خواهد بود.

فرهور بااینکه اســتراتژی تامین برق پایدار از ابتدای 

انقاب اســامی پایه ریزی شده اســت، افزود: هم اکنون 
تامین هوشــمندانه برق پایدار می تواند تنها اســتراتژی 

صنعت برق کشور باشد.

این نیروگاه دار ادامــه داد: در این بخش مولفه هایی 
نظیر قیمــت برق، فعال ســازی صنایع برای ســاخت 
قطعــات یدکــی و تجهیــزات نیروگاهــی، نوســازی 
 نیروگاه ها و حتی صــادرات برق همچون تاکتیک هایی 
برای تحقق اســتراتژی تأمین هوشــمندانه برق پایدار 

محسوب شود.
وی ادامه داد: اما تعیین قیمت برق به صورت تکلیفی 
در ادوار گذشته به ویژه در دوران شدید رشد تورم باعث 
شده تا اســتراتژی تأمین برق بصورت تکلیفی در سایه 
قیمت تکلیفی برق قرار بگیرد و مشخصه بارز آن، ایجاد 
ما به التفاوت هزینه تمام شده و قیمت تکلیفی برق است 

که به رقم ۵۸ هزار میلیارد تومان رسیده است.
فرهوربا اشاره به تعهد صنعت تولید برق به اجرای کاما 
جهادی و با کیفیت برنامه های تعمیرات و آماده ســازی 
نیروگاه هــا، گفت: طی این مســیر بــا همراهی تمامی 

بخش های صنعت برق ممکن خواهد شد.
نشســت آناین وزیر نیرو با مدیران صنعت آب و برق 

عصر سه شنبه در محل وزارت نیرو برگزار شد.

به زودی مرکز جهاد آب در وزارت نیرو شکل می گیرد

ــا  ــه ب ــروز در مقایس ــرق ام ــرف ب ــی مص ــزار مگاوات ــد ۴ ه رش
ســال گذشــته

شرکت مدیریت شبکه برق ایران اعام کرد: پیک بار مصرف برق در مدت مشابه 
در سال گذشته ۴۹ هزار و ۸۱۶ مگاوات بوده که نشان می دهد میزان مصرف برق 

نسبت به سال قبل حدود چهار هزار مگاوات افزایش یافته است.
به گزارش از روابط عمومی شرکت مدیریت شبکه برق ایران، امروز )سه شنبه( 
پیش بینی نیاز مصرف برق کشور حدود ۵۳ هزار و  ۸۰۰ مگاوات است که با توجه 

به قابلیت تولید نیروگاه ها مشکلی در تامین برق هموطنان وجود ندارد.
 آمار میزان مصرف برق صنایع بزرگ کشور در روز جاری ۵ هزار مگاوات است که 
نسبت به مدت مشابه سال قبل در همین زمان حدود ۱۰ درصد رشد داشته است.

 پیک بار مصرف برق در مدت مشابه در سال گذشته ۴۹ هزار و ۸۱۶ مگاوات 
بوده که نشــان می دهد میزان مصرف برق نســبت به سال قبل حدود چهار هزار 

مگاوات افزایش یافته است.
محدودیت استفاده از نیروگاه های برق آبی همچنان وجود دارد و ۴ نیروگاه بخاری 
مطابق برنامه زمان بندی شده و برای عملیات تعمیرات اساسی از مدار خارج شده 

اند که پس از تعمیرات ساانه به مدار تولید بازخواهند گشت.
شرکت مدیریت شبکه برق از هموطنان تقاضا کرد: با رعایت پیوسته برنامه های 
مدیریت مصرف انرژی از جمله آب، برق و گاز، در توســعه  اقتصادی و اجتماعی 

کشور مشارکت کنند.
 گرچــه رونــد مصرف برق همزمان با کاهش دمای هــوا از روزهای نیمه دوم 
شهریورماه کم کم روبه کاهش گذاشته بود اما از روز گذشته گویی روند کمی تغییر 
کرده است.گزارش تازه شرکت مدیریت برق ایران حکایت از این تغییر روند دارد 
به گونه ای که در ســاعت ۱۴ و ۵۴ دقیقه روز گذشــته میزان مصرف به عدد ۵۵ 
هزار و ۵۲۸ مگاوات رسید.این میزان مصرف نسبت به مدت مشابه پارسال که ۴۵ 
هزار و ۲۴۱مگاوات مصرف شده بود، از رشد بیش از ۱۰ هزار مگاواتی حکایت دارد.

  ۱۴۵ میلیارد دار سرمایه گذاری در صنعت نفت جذب می شود
 وزیر نفت از برنامه ریزی برای جذب ۱۴۵ میلیارد دار ســرمایه گذاری داخلی 
و خارجی در صنعت نفت در چهار تا هشــت ســال آینده خبر داد و گفت: دولت 
سیزدهم عزمش را برای گسترش همکاری با شرکت های چینی جزم کرده است.

به گزارش از وزارت نفت، »جواد اوجی« در دیدار با »ژونگ گویدونگ« رییس دفتر 
ســینوپک در تهران به سابقه آشــنایی با این شرکت اشاره کرد و با بیان اینکه با 
توانمندی سینوپک در اجرای پروژه های باادست و پایین دست آشنا هستم، اظهار 
داشت: هفته گذشته در بازدید از مناطق عملیاتی استان خوزستان، از میدان یادآوران 
که فاز نخست آن را این شرکت توسعه داده دیدن کردم و در جریان جزئیات توسعه 

فاز نخست این میدان قرار گرفتم.
وی بر اهمیت تکمیل توسعه میدان یادآوران به عنوان میدان مشترک بین ایران 
و عراق تأکید کرد و گفت: شــرکت سینوپک آشنایی کاملی با ایران و میدان های 
نفت و گاز آن دارد و در فاز نخست توسعه میدان یادآوران نیز حضور داشته است.

وزیر نفت با بیان اینکه دولت سیزدهم آماده همکاری همه جانبه با شرکت های 
چینی برای توسعه پروژه های صنعت نفت در بخش باادست و پایین دست است، 
تصریح کرد: انتظار داریم در دولت ســیزدهم مشارکت ها و توافق های زیادی میان 

ایران و چین شکل بگیرد.
اوجی با تاکید بر نگاه دولت سیزدهم به چین به عنوان کشور دوست و هم سو، 
تصریح کرد: از حضور ســرمایه گذاران داخلی و خارجی در صنعت نفت استقبال 

می کنم.

 ۴۰۰ هزار مشترک تهرانی، 3۰ برابر حد مجاز برق مصرف کردند
 مدیرعامل شــرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران گفت: در تهران 
از مجموع ۴ میلیون مشــترک، ۴۰۰ هزار مشــترک بین ۲۰ تا ۳۰ برابر حد 

مجاز، برق مصرف کردند.
به گزارش روز  از پایگاه اطاع رسانی وزارت نیرو، »محمدحسن متولی زاده« 
در نشســت مشترک با نمایندگان مجلس شــورای اسامی افزود: ۲۵ میلیون 
مشترک در کشــور الگوی مصرف را رعایت می کنند، بنابراین معتقدیم عموم 
مردم نباید تحت فشار قرار بگیرند بلکه تعداد محدودی از مشترکان که مصرف 

بی رویه دارند، باید قیمت واقعی برق را بپردازند.
وی ادامه داد: از سوی دیگر با وجود همکاری ۲۵ میلیون مشترک در تعدیل 
مصرف برق در تابســتان امسال، ۱۵ درصد مشترکان الگوی مصرف را رعایت 
نکردند و ۲ تا ۳ درصد نیز بیش از ۲ برابر الگو، برق مصرف کردند که هریک از 
این عوامل از جمله همکاری ۱۵ درصد مشترکان پرمصرف به تنهایی می توانست 

۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات از مصرف را تعدیل و مشکل تامین برق را رفع کند.
پرداخت ۸۰ میلیارد دار یارانه در ایران

مدیرعامل توانیر گفت: ایران نباید ســردمدار مصرف انرژی در جهان باشد 
و با ۸۰ میلیارد دار یارانه، بیشــترین یارانه انرژی در دنیا را پرداخت کرده و 

منابع انرژی را به حرارت تبدیل کند.
این مقام مســوول، راه حل این مشکل را اصاح مدل مصرف برق دانست و 

افزود:این امر با کمک مجلس شورای اسامی قابل انجام است.
 وی به شاخص های توسعه و پوشش کامل برق روستایی و شهری و پیشرو 
بودن کشــور نسبت به متوسط جهانی اشــاره کرد و گفت: این پیشرفت ها به 

برکت انقاب اسامی حاصل شده است.
متولی زاده افزود: محدودیت های کم سابقه صنعت برق در تابستان به جهت 
بروز خشکســالی، افزایش زودهنگام و بی سابقه دما، کاهش ۵۰ تا ۶۰ درصدی 

تولید نیروگاه های آبی و استفاده از رمز ارزهای غیرمجاز رقم خورد.
قیمت هر کیلووات برق، یک بیستم نان

مدیرعامل توانیر قابلیت های صنعت برق کشور در ساخت تجهیزات نیروگاهی 
و شــبکه برق و توانمندی های فنی-مهندسی این صنعت را قابل توجه عنوان 

کرد و در عین حال موضوع اقتصاد برق را مساله اصلی این صنعت  برشمرد.
وی خاطرنشــان کرد: در ابتدای پیروزی انقاب قیمت هر کیلووات ساعت 
برق با قیمت یک عدد نان برابر بود و هم اکنون به طور متوســط ۱۰۰ تومان 
به فروش می رود که یک بیســتم قیمت نان اســت؛ طبیعتا عرضه ارزان ترین 
برق دنیا در کشور، نمی تواند اقبال بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در این 

صنعت را به دنبال داشته باشد.
مدیرعامــل توانیر اصاح اقتصاد برق مبتنی بر قوانین، مقررات یا کمک به 
بودجــه صنعت برق و پرداخت باقی مانــده قیمت برق تکلیفی را دو راهکار در 
این زمینه برشمرد.متولی زاده خاطرنشان کرد:  مسایل این صنعت راه حل های 
مناسب دارد که با توانمندی متخصصان داخلی و تعامل و همکاری مردم، دولت 

و مجلس شورای اسامی قابل انجام است.
 ضرورت ایجاد نهاد تنظیم گر

معاون وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: اکنون اداره صنعت برق بدون بهره گیری 
از روش های اقتصادی انجام می شود و مشکل فعلی صنعت برق متناسب نبودن 
شــرایط با نیازها و الزام های محیط جدید کســب و کار است که باید برای آن 
فکری کرد.همایون حائری ادامه داد: همچنین انباشــت قابل توجه بدهی های 
صنعت برق، واقعی نبودن قیمت برق و اعمال قیمت تکلیفی یک اشکال اساسی 

است که حل آن نیازبه حمایت مجلس شورای اسامی دارد.
وی در ادامه به جایگاه چهاردهم تولید برق کشــور در جهان اشــاره کرد و 
خاطرنشان ساخت: این جایگاه با ۸۰ هزارمگاوات ظرفیت نیروگاهی، نزدیک به 
یک میلیارد کیلومتر خطوط برق و ۵۰۰ هزار مگاولت آمپر ظرفیت پست های 

فوق توزیع، پشتیبانی می شود.

تامین سوخت نیروگاه ها در فصل سرد دغدغه جدی پدافند غیرعامل است
 رییس ســازمان پدافند غیرعامل در دیدار وزیر نیرو، 
تامین سوخت نیروگاه ها به ویژه در فصل سرد سال را از 
جمله دغدغه های جــدی پدافند غیرعامل عنوان کرد و 
گفت: این سازمان برای مدیریت این مشکل راهکارهای 
جدی را پیشنهاد داده که اجرا و عملیاتی شدن آن نیازمند 

اراده وزارت نیرو است.
به گزارش از روابط عمومی و امور بین الملل سازمان 
پدافند غیرعامل کشور، سردار غامرضا جالی در دیدار 
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو با ارائه گزارشــی از اقدامات 
عمده انجام شــده در موضوع پدافند غیرعامل در بخش 
های آب و برق به تبیین نقش و اهمیت پدافند غیرعامل 

در این حوزه پرداخت.
 رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور اظهار کرد: وزارت 
نیرو متولی بخشی از زیرساخت های حساس، حیاتی و مهم 
کشور است که ارتباط مستقیمی با خدمت رسانی به مردم 

دارد و از این نظر بسیار حائز اهمیت است.
ســردار جالی مهمترین اهــداف پدافند غیرعامل 
در بخــش انرژی را ارتقای تــاب آوری و تضمین تداوم 
خدمت رســانی در زمان تهدیدات و بحران ها برشمرد و 
افزود: زیرساخت هایی که خدماتی حیاتی به مردم را ارائه 
می کنند باید تحت هر شرایطی این خدمت رسانی را به 

شکل مطلوب و مستمر ارائه کنند.
وی بــا تاکید بر ضــرورت پیش بینی تامین گاز برای 
نیروگاه ها در فصل زمستان و حل تعارض بین دستگاهی 
در کارکرد نیروگاها با ســوخت مایع، توضیح داد: تامین 
ســوخت نیروگاه ها به ویژه در فصل سرد سال از جمله 
دغدغه های جدی پدافند غیرعامل است که این سازمان 

برای مدیریت آن راهکارهای جدی را پیشنهاد داده است 
که اجرا و عملیاتی شدن آن نیازمند اراده وزارت نیرو است.

سردار جالی در ادامه با اشاره به آثار بلندمدت تغییرات 
اقلیمی بر کشــور بر ضرورت اصاح و بروزرســانی نظام 
حکمرانی آب با نگاه ملی اشاره کرد و گفت: ضرورت دارد 
تا مدل حکمرانی آب در کشور متناسب با کاهش سطح 

نزوات آسمانی مورد بازنگری قرارگیرد.
وی در این گفت وگو به موضوع اقتصادی سازی تولید 
برق و گســترش تولید برق با نیروگاه های جدید اشاره و 
تاکید کرد:  تهیه طرح های مدیریت بحران برای شرایط 
کمبود برق و بررسی نحوه تامین اولویت های اصلی برای 

مردم باید در دستور کارجدی وزارت نیرو باشد.
رییس سازمان پدافند غیرعامل کشور بر ضرورت تعامل 
با مجلس شورای اسامی برای رفع نارسایی های بودجه ای 
صنعت برق در برنامه بودجه سال ۱۴۰۱ تاکید و اعام کرد: 
سازمان پدافند غیرعامل کشور نیز در راستای صیانت از 
تداوم کارکردهای زیرساخت های حیاتی حداکثر همکاری 

را با وزارت نیرو به عمل خواهد آورد.
علــی اکبر محرابیــان وزیر نیرو نیــز در این دیدار با 
قدردانی از اقدامات ســازمان پدافند غیرعامل کشور در 
حوزه پدافند سایبری و زیستی بر ضرورت رعایت الزامات 
پدافند غیرعامل در امور مهندسی، طراحی و اجرای صنعت 

آب و برق تاکید کرد.
رعایــت الزامات پدافند غیرعامل در تدوین طرح های 
مرتبط با وزارت نیرو و اخذ مجوزها ازم از سازمان پدافند 
غیرعامل کشــور نیز از جمله مواردی بود که از ســوی 

محرابیان ضروری عنوان شد.
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محمود رضایــی  -   ایده روز  | رئیس 
هیات کشتی مازندران گفت که به مناسبت 
گرامیداشــت هفته دفاع مقدس رقابت های 
کشــتی پهلوانی اســتان با همکاری هیأت 
ورزش هــای پهلوانی و زورخانــه ای برگزار 
می شــود.به گزارش روابــط عمومی هیات 
کشــتی مازندران، عسگری محمدیان اظهار 
کرد: مسابقات کشتی پهلوانی استان مازندران 
قرار است با محوریت شهید شاخص ورزش 
کشــور شهید »حسن فقیهی جویباری«  در 

رده سنی بزرگساان برگزار  شود.
وی افــزود: این رقابت ها ۹ مهر به منظور 
شرکت در مسابقات قهرمانی کشور با شرایط 
اعام شده در بخشنامه مسابقات به میزبانی 
بابــل در پنج وزن ۵۵ تا ۶۰، ۷۰، ۸۰، ۹۰ و 

۱۰۰ کیلوگرم برگزار می شود.
رئیس هیات کشتی مازندران خاطرنشان 
کرد: هر شهرستان می تواند نهایتا با یک گروه 
هفت نفره شامل پنج کشتی گیر یک مربی و 
یک سرپرست در این مسابقات شرکت کند. 
البته شهرستان میزبان با دو تیم می تواند در 
این مســابقات حضور یابد که امتیازات آنان 
جداگانه محاسبه خواهد شد. با توجه به این 
که مسابقات به دلیل شرایط کرونایی بدون 
حضور تماشاگر برگزار می شود، ضرورت دارد 

تیم ها از آوردن همراه خودداری کنند.
محمدیان اظهار کرد: همه کشتی گیران 
بایــد دارای کارت بیمه معتبر، شناســنامه 
عکس دار جدید و معرفی نامه هیأت کشــتی 

شهرستان مربوطه باشند. کشتی گیران متولد 
۱۱ دی ۱۳۸۱ و پیش از این تاریخ مجاز به 
شرکت در این مسابقات هستند. متولدان ۱۱ 
دی ۱۳۸۱ تــا ۱۰ دی ۱۳۸۲ نیز با گواهی 
پزشــک و رضایتنامه محضری می توانند در 

این رقابت ها شرکت کنند.

این مســئول درباره شــرایط وزن کشی 
مسابقات با بیان این که وزن کشی با یک کیلو 
ارفاق انجام می شــود، گفت: وزن کشی تمام 
اوزان از ســاعت ۸ تا ۸:۳۰ صبح روز جمعه 
مورخ ۹ مهر در ســالن سجودی شهرستان 
بابل انجام می شــود و مسابقات نیز از ساعت 

۱۰ همین روز در همین سالن آغاز خواهد شد.
رئیس هیات کشتی مازندران خاطرنشان 
کرد: از وزن کشی کشتی گیرانی که صغر سن 
داشته باشند، شناسنامه آنان مخدوش باشد، 
قبا از شناسنامه برادر متوفی استفاده کرده 
باشند و هر یک از مدارک ذکر شده را به همراه 

نداشته باشند جلوگیری می شود. همچنین 
همه تیم ها موظفند بــرای نفرات خود اعم 
از ورزشــکار مربی و سرپرست گواهی مبتا 
نبودن آن ها به کرونا همراه داشته باشند. در 
غیر این صورت قطعاً از پذیرش و وزن کشی 
آنهــا جلوگیــری خواهد شــد. ضمنا همه 
کشــتی گیران باید دارای کارت ملی کشتی 
باشند و در غیر این صورت از وزن کشی آنها 
جلوگیری می شود.وی افزود: با توجه به اینکه 
رقابت در وزن ۱۰۰+ کیلوگرم در مســابقات 
قهرمانی کشور به صورت اپن برگزار خواهد 
شد، در این وزن همه نفرات با ارائه معرفینامه 
از سوی هیأت شهرستان خود به طور مستقیم 
در مسابقات قهرمانی کشور حضور می یابند.

طبق فراخوان تنظیم شــده بــرای این 
مســابقات، فقــط مربیــان دارای دفترچه 
مربیگری می توانند از سوی هیأت های مربوطه 
معرفی شــوند. حضور مربیــان در کلینیک 
مربیگری الزامی است و از فعالیت مربیانی که 
در کلینیک حضور نداشته باشند جلوگیری 
خواهد شــد.هیات کشتی همه شهرستان ها 
موظفند نسبت به تهیه یک جدول از اطاعات 
اعضای تیم خود شــامل ردیف، اوزان، نام و 
نام خانوادگی، نام پدر و شماره ملی در سربرگ 
رسمی به دفتر هیئت کشتی استان تا تاریخ 
۴ مهر به شــماره ۳۳۲۹۳۳۷۳ فکس کنند.

همچنین داشــتن شلوارک پهلوانی برای هر 
کشتی گیر الزامی است و در غیر این صورت 

بازنده مسابقه اعام خواهد شد.

رقابت های کشتی پهلوانی مازندران برگزار  می شود

 معاون ورزشی باشگاه استقال گفت: برای حل شدن 
مشکات باید کوتاه بیاییم. این مشکات باشگاه استقال 
کاما ورزشی بوده و در باشگاهی مانند بارسلونا هم قابل 

مشاهده است.
مهدی پاشازاده در گفت وگو با خبرنگاران حاضر مقابل 
محل ساختمان باشگاه استقال در مورد حواشی و شرایط 
این باشگاه اظهار داشت: شرایط باشگاه به خاطر حواشی 
به وجود آمده خوب نیســت. مشکات ما برای یکی دو 
ماه نیست بلکه برای چندین سال است که انباشته شده 
است. ما سردرگم یک سری مشکاتی هستیم که با اندکی 
صحبت کردن حل شدنی است اما متاسفانه برخی اوقات 
کوتاه نمی آییم و گذشــت نمی کنیم. اگر کسی ادعای 
طرفداری از اســتقال را دارد، به خاطر هواداران  کوتاه 
بیاید و گذشت کند تا تیم بهتری بسازیم و موفق شویم.

وی افزود: چند سال است که می گوییم تیم رقیب موفق 
است اما خودمان باید تاشمان را بیشتر کنیم. مشکات 
وجود داشــته و همه می دانند اما ما باید تاش کنیم که 

این مشکات حل شود.
معاون ورزشی باشگاه استقال در مورد دلیل حضور 
علی فتح اه زاده در باشگاه استقال خاطرنشان کرد: من 

از حضور فتح اه زاده در باشگاه بی اطاع هستم.
پاشازاده در رابطه با اینکه آیا روی صحبت وی منظور 
از اینکه باید کوتاه بیایند با فرهاد مجیدی بود یا فرد دیگر، 
گفت: روی صحبت من با همه بود. ما با مشکات مواجه 

بوده ایم. این مسائل در بارسلونا هم وجود دارد. این اتفاقات 
فوتبال است. روی صحبت من به مجیدی یا مدیریت نبود 
بلکه منظورم پیشکسوتان و هواداران هستند تا اتحاد داشته 
باشیم و تیم موفق شود. من تمام سعیم را به کار می گیرم 

و امیدوارم حواشی کمتر شود.
پاشــازاده اضافه کرد: پست من در فوتبال در کل دنیا 
تعریف شده است اما در ایران تعریف شده نیست. سیاسی 
ها باید در فوتبال باشند و کارهای اداری را انجام دهند و 

معاون ورزشی کارهای ورزشی را انجام دهد. مانند پاول 
ندود در یوونتوس، لئوناردو آروخا در پاری ســن ژرمن و 
حســن صالح حمیدزیچ در بایرن مونیخ. این قانون کار 
است. در هیچ جای فوتبال اروپا اینگونه نیست که هیات 
مدیره بخواهد تصمیم گیری کند. در فوتبال روز دنیا هیات 
مدیره مطرح نیست. یک نفر مدیر باشگاه است و یک نفر 
معاون ورزشی. باید جایگاه ها در فوتبال تعریف شود. این 

مجموعه درست عمل کند شرایط بهتر می شود.

وی اضافه کرد: من آمدم که کمک کنم و در خدمت 
باشگاه اســتقال و هواداران باشم. من در استقال بازی 
کردم و کســی نمی تواند من را از این تیم جدا کند. من 

هیچ وقت پیراهن استقال را نفروختم.
معاون ورزشی باشــگاه استقال در رابطه با وضعیت 
مدیریتی باشگاه اضافه کرد: حتما باید مدیرعامل بعدی 
انتخاب و این استعفا هم قبول شود. وزیر ورزش باید تصمیم 
بگیرد. مددی استعفای کرده و منتظر حضور مدیرعامل 

بعدی هستیم.
پاشــازاده در رابطه با جذب بازیکن اضافه کرد:  امروز 
به مجیدی نامه زدیم و خواســتیم که به باشگاه بیاید و 
کتبا خواســته هایش را ارائه کند. ما و باشگاه و مسووان 
نیز تاش می کنیم تا مشکات را برطرف کنیم. منتظریم 
تکلیف روشن شود و بعد تمرین را آغاز کنیم. بهتر است 
معارفه من انجام شود. ما حمایت مان را از فرهاد مجیدی 
اعام کردیم. آرزوی ما این است که مجیدی در استقال 

موفق و دل هواداران شاد شود.
وی در رابطه با اینکه چرا مســووان باشگاه استقال 
برای فروش مهدی قایدی بــه امارات رفتند، گفت: من 
تنها بازیکنی بــودم که برای عقد قرارداد با باشــگاهی 
خارجی، مدیرعامل و معاون باشگاه اروپایی به ایران آمدند 
و در باشگاه استقال قراردادم با لورکوزن بسته شد. سایر 
قراردادها در همان باشگاه های اروپایی بسته شد و مشکلی 

در این باره وجود ندارد.

مشکات استقال در بارسلونا هم وجود دارد

 رکورد فوق العاده طارمی در فوتبال پرتغال؛ آقای ۱۰۰ درصدی
 مهدی طارمی از زمانی که به فوتبال پرتغال رفته تمام پنالتی هایش را تبدیل 

به گل کرده است.
 مهدی طارمی در آخرین بازی تیم فوتبال پورتو در لیگ پرتغال مقابل موریرنزه 
موفق شد ۲ گل به ثمر برساند که یکی از این ۲ گل از روی نقطه پنالتی زده شد. 

پنالتی ای که خود مهدی موفق به گرفتن آن شده بود.
طارمی که سومین فصل حضور خود در لیگ پرتغال را تجربه می کند از زمان 
حضورش در این لیگ ۱۱ بار پشت توپ قرار گرفته تا پنالتی بزند و همیشه در 
گل کردن پنالتی هایش موفق عمل کرده اســت. این ستاره ۲۹ ساله و ملی پوش 
هفت بار در لباس تیم ریوآوه و چهار بار در پیراهن پورتو توانســته توپ هایش 

را از روی نقطه پتالتی به گل تبدیل کند و آمار ۱۰۰ درصدی بر جای بگذارد.
این ستاره بوشهری پیش از آن و در لیگ های قطر و ایران سابقه خراب کردن 
پنالتی را داشــته که یکی از مهم ترین هایش پنالتی ای بود که در لیگ قهرمانان 
آسیا برای پرسپولیس مقابل تیم الریان خراب کرد و  ضربه چیپش راهی به دروازه 

پیدا نکرد و به اوت رفت.

  بازگشت رادوشوویچ به تمرینات پرسپولیس و تمرین اختصاصی 
2 بازیکن

دروازه بان کروات تیم فوتبال پرســپولیس پس از یک روز مرخصی به تهران 
بازگشت تا تمرینات آماده سازی را از سر بگیرد.

 تمرین روز سه شــنبه سرخپوشان از ساعت ۱۸ در ورزشگاه شهید کاظمی و 
زیر نظر کادر فنی آغاز شد.

قبل از شــروع تمرین، یحیی گل محمدی ســرمربی تیم فوتبال پرسپولیس 
دقایقی با بازیکنان صحبت کرد.

تمرین با گرم کردن زیر نظر مربی بدنســاز تیم آغاز شــد و بعد از آن، انجام 
کارهای هوازی و ســپس پاســکاری های ترکیبی در برنامه بود. در بخش بعدی، 
حفظ توپ در قالب ســه تیم بود و در نهایت، فوتبال درون تیمی در دستور کار 
قرار گرفت. تمرین امروز به مدت ۹۰ دقیقه انجام شد و بازیکنان بدن ها را سرد 
و راهی رختکن شدند.علی شجاعی و کمال کامیابی نیا هم مثل روز گذشته زیر 

نظر کادر پزشکی تمرینات اختصاصی خود را انجام دادند.
بازگشت رادوشوویچ به تمرینات پرسپولیس و تمرین اختصاصی ۲ بازیکن 
پرسپولیس فردا چهارشنبه، در دو نوبت صبح و عصر تمرین خواهد داشت.

رادوشــویچ دروازه بان کروات پرسپولیس بعد از اینکه شب گذشته به تهران 
بازگشت، از امروز در کنار سایر بازیکنان تمرین کرد. 

 برتری العربی با محمدی مقابل السیلیه و رضائیان
 تیم فوتبال العربی در شب تقابل بازیکنان ایرانی شاغل در لیگ قطر توانست 
السیلیه را شکست دهد. سه شنبه شب در ادامه دیدارهای هفته سوم لیگ قطر و 
در شب تقابل ایرانی ها، تیم فوتبال العربی موفق شد با یک گل میهمانش السیلیه 
را شکست دهد.در این دیدار مهرداد محمدی در ترکیب العربی و رامین رضاییان 
در ترکیب الســیلیه به صورت کامل بازی کردند.تک گل این بازی در دقیقه ۸۳ 
توســط »یوسف المساکنی« بازیکن با تجربه تونسی برای العربی به ثمر رسید.با 
این نتیجه، العربی با دو برد و یک شکست ۶ امتیازی شد و در رده چهارم جدول 

ایستاد. السیلیه هم با تنها ۳ امتیاز در رده هفتم قرار دارد. 

 هیات مدیره باشگاه استقال با استعفای »مددی« موافقت کرد
 هیات مدیره باشگاه استقال با استعفای »احمد مددی« از سمت مدیرعاملی 

این باشگاه موافقت کرد.
 بدنبال تجمع هفته گذشته هواداران تیم فوتبال استقال مقابل وزارت ورزش 
و جوانان و درخواســت برکناری مدیرعامل این باشگاه، احمد مددی شنبه هفته 
جاری پس از برگزاری جلسه با مقامات وزارت ورزش و جوانان، از سمت مدیرعاملی 
باشگاه استقال استعفا کرد.و حاا هیات مدیره باشگاه استقال امروز)سه شنبه( 
با استعفای وی موافقت کرد. این خبر از سوی یکی از مسووان باشگاه استقال 
به تایید رســید.تیم فوتبال استقال به تازگی با شکست برابر الهال عربستان از 
گردونه رقابت های لیگ قهرمانان آسیا کنار رفت و به دلیل مشکات موجود مابین 

مدیریت و کادرفنی روزهای خوبی را سپری نمی کند.

  بازگشت عادل فردوسی پور به شبکه ورزش با فصل جدید »فوتبال 
»۱2۰

 فصل جدید برنامه »فوتبال ۱۲۰« به تهیه کنندگی عادل فردوسی پور از اول 
مهرماه در شبکه ورزش آغاز می شود.

 به نقل از پایگاه اطاع رسانی سیما، پخش سری جدید از برنامه فوتبال ۱۲۰ 
که به بررسی اخبار، نتایج و حاشیه های جذاب فوتبال در جهان در ایام برگزاری 

مسابقات باشگاهی و ملی مهم در دنیا می پردازد، به زودی آغاز می شود.
فوتبال۱۲۰ با اجرای حمید محمدی و تهیه کنندگی عادل فردوسی پور هر 

پنجشنبه ساعت ۲۳ به روی آنتن شبکه ورزش می رود.
فصــل نهم برنامه فوتبال ۱۲۰ همزمان با پایان فصل فوتبالی اروپا، در تاریخ 

خرداد ماه به پایان رسید. فصل دهم این برنامه، از اول مهر آغاز خواهد شد. 

 برای شکایت یکی از بازیکنان اسبق به باشگاه استقال رفتم
 مدیرعامل اسبق باشگاه استقال گفت: برای شکایت یکی از بازیکنان اسبق 
استقال به ساختمان باشگاه رفتم و احمد مددی را دیدم و دقایقی با او پیرامون 

اتفاقات اخیر صحبت کردم؛ او گفت که می خواهد از باشگاه برود.
 علی فتح اه زاد  پس از خروج  از باشگاه استقال در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: به خاطر اینکه با یکی از بازیکنان اسبق باشگاه استقال دادگاهی داشتم 
به ســاختمان باشگاه رفتم.وی افزود: یکی از بازیکنانی پیشین استقال چکی را 
که داده بودم برگشــت زد و امروز برای نوشــتن ایحه و ارسال آن به دادگاه، به 
باشگاه استقال آمدم و این نامه را در حضور وکیل باشگاه نوشتم تا ببینیم بعدا 
چه اتفاقی رخ خواهد داد.مدیرعامل اســبق اســتقال خاطرنشان کرد: هر چند 
وقت یکبار از این اتفاقات برای من رخ می دهد و نباید از این موضوع تعجب کرد.

فتح اه زاده تصریح کرد: احمد مددی را دیدم و دقایقی با او پیرامون اتفاقات 
اخیــر به صحبت پرداختیم؛ او در حال جمع کردن مدارک باشــگاه بود و گفت 
که می خواهد برود.وی در پایان گفت: باشــگاه استقال مثل همیشه شلوغ بود 
و زیاد وقت نکردم با مددی حرف بزنم اما او از آمدن مدیر جدید استقبال کرد. 

 ترابی و آقایی در جمع برترین های یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان
 دو بازیکن پرســپولیس در جمع برترین های مرحله یک هشتم نهایی لیگ 
قهرمانان آسیا قرار گرفتند. پس از پایان مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان 
آسیا، کنفدراسیون فوتبال آسیا به انتخاب ۱۱ بازیکن برتر حاضر در این مرحله 

پرداخت که در این تیم منتخب نام دو بازیکن ایرانی هم دیده می شود.
مهدی ترابی که زننده تک گل پرسپولیس برابر استقال تاجیکستان در مرحله 
یک هشــتم نهایی بود و سعید آقایی بازیکنانی بودند که از پرسپولیس در جمع 

۱۱ بازیکن برتر حاضر در این مرحله حاضر شدند.
تیم منتخب مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا به شرح زیر است:

دروازه بان: چاتچای پوتربورم از
مدافعان سعید آقایی، اولکسی ارین، شینسوکه ناکاتانی، لی یانگ

هافبک ها: سه سینها، سنگ هوو، ماتیاس پریرا و مهدی ترابی
مهاجمان: گووستاوو، جان سوویرزاک

 ســرمربی تیم ملی تنیس ترکیب این تیم را جهت 
حضور در مسابقات دیویس کاپ اعام کرد.

 رقابت های گروه چهارم دیویس کاپ در منطقه آسیا 
و اقیانوسیه از ۲۶ مهر تا اول آبان ماه به میزبانی بحرین 
برگزار می شود و ســرمربی تیم ملی فهرست بازیکنان 

اعزامی به این مسابقات را به شرح زیر اعام کرد:
حمید رضا نداف، امیر حســین بادی، حسام یزدی و 
سینا مقیمیاکبر طاهری سرمربی تیم ملی دیویس کاپ 
دربــاره نحوه انتخاب نفرات گفــت: کادر فنی تیم  ملی 
تنیس کشورمان از فروردین ماه سال جاری با برگزاری 
مســابقات انتخابی در مجموعه شــهید شــیرودی کار 
خود را برای انتخاب نفرات برتر آغاز کرد. در نخســتین 
مرحله انتخابی تیم ملی ۷۳ تنیســور حضور داشــتند 
که از این تعداد ۲۲ بازیکن جهت حضور در نخســتین 
مرحله اردوی آماده سازی که به مدت ۲ هفته در تهران 
برگزار شــد شرکت کردند و در نهایت در اردوی مرحله 
دوم ۱۶ تنیســور دعوت شدند. طاهری افزود: تیم ملی 
تنیس کشــورمان در آخرین مرحله اردوی آماده سازی 
خــود در جزیره کیش از اول مهرماه تمرینات خود را با 
حضور انوشا شاه قلی، حسام یزدی، علی یزدانی، سامیار 
الیاســی، سینا مقیمی و مهرشاد قفقازی و امیر حسین 
بادی برپا می کند. وی گفت: در پایان و پس از ارزیابی 
بازیکنان در اردوهای آماده ســازی، حضور در مسابقات 
۱۰۰۰ امتیازی تهران و البرز و لیگ تنیس فرصتی برای 
ارزیابی نهایی را برای کادر فنی ایجاد کرد.سرمربی تیم 
تنیس افــزود:  همچنین حمیدرضا نــداف نیز پس از 
ارزیابی در مسابقات تور جهانی مردان به عنوان یکی از 
نفرات حاضر در دیویس کاپ انتخاب شد.  این مسابقات 
با حضور کشورهای بحرین، کامبوج، گوام، ایران، گوام، 
عراق، قرقیزستان، مغولستان، عمان، عربستان، سنگاپور، 
تاجیکســتان، ترکمنستان، یمن و امارات برگزار شده و 
از بین تیم های برتر ۳ تیم به گروه ۳ آسیاواقیانوســیه 

صعود می کنند.

 رییس فدراســیون ملی ورزش های دانشگاهی گفت: 
تصمیم گیری در مــورد اعزام دانشــجویان به بازیهای 
یونیورسیاد دانشجویان جهان در ۶ رشته ورزشی در هیات 
رئیسه فدراسیون اتخاذ شده است و بهمن ماه امسال رقابت 
های انتخابی برگزار می شود. از فدراسیون ملی ورزش های 
دانشــگاهی، هادی بشیریان در آیین بزرگداشت روز بین 
المللی ورزش دانشگاهی در دانشگاه پیام نور، افزود: امسال 
به همین مناسبت در ۱۰ استان کشور برنامه بزرگداشت 
برگزار می شود و صدور پیام تبریک توسط وزرای علوم، 
ورزش و ریاست کمیته ملی المپیک نشان دهنده اهمیت 
این رخداد در کشــور اســت.وی درباره حضور ایران در 
رخدادهای مهم بین المللی ورزشی اظهار داشت: در آخرین 
دوره یونیورســیاد دانشجویی رتبه نهم را کسب کردیم و 
در دوره پیش رو سعی داریم این جایگاه را حفظ یا ارتقا 
دهیم.بشیریان با اعام اینکه برای یونیورسیاد سال آینده 
در ۶ رشــته ورزشی اعزام دانشجو خواهیم داشت، گفت: 
به زودی مسابقات استانی در این ۶ رشته ورزشی آغاز می 
شود تا دانشجویان پسر و دختر برگزیده مرحله استانی وارد 
مسابقات انتخابی بهمن و اسفندماه جاری شوند.همچنین با 
توجه به تعویق افتادن یونیورسیاد، سایر رشته های ورزشی 
نیز در صورت تایید کمیته فنی یا کسب رکوردهای ورودی 

به این رویداد اعزام خواهند شد.
وی از مشــارکت جدی هیات های ورزشــی استانی 
در برنامه های فدراســیون ملی ورزش های دانشــگاهی 
قدردانی کرد و گفت: این فدراســیون اجرای برنامه های 
ورزشــی در سطوح استانی و منطقه ای را به هیات های 
ورزشــی سپرده است.رییس فدراسیون ملی ورزش های 
دانشگاهی از برنامه این فدراسیون برای انعقاد تفاهم نامه 
با فدراســیون های ورزشی خبر داد و گفت: با انعقاد این 
تفاهم نامه ها دانشجویان ورزشکار از امکانات ورزشی این 
فدراســیون ها اســتفاده می کنند و هیات های ورزشی 
 دانشگاهی هم خدمات علمی و آموزشی به جامعه ورزش

 ارائه می کنند.

 یک قاضی اســپانیایی از اتحادیــه فوتبال اروپا)یوفا( 
خواست تا از حکم صادر شــده مبنی بر تعلیق اقدامات 
تنبیهی علیه سه باشگاه رئال مادرید،بارسلونا و یوونتوس 
در رابطه با پرونده پروژه سوپرلیگ اروپایی تبعیت کرده یا 

با عواقب عدم تمکین از حکم دادگاه روبرو شود.
 شــرکت ســوپرلیگ در ماه آوریل و همزمان با اعام 
خبر راه اندازی تورنمنتی تازه  تاسیس به همین نام، پرونده  
شــکایتی را در دادگاهی در مادرید تشکیل داد و در آن 
اســتدال کرد که براساس قوانین تجارت آزاد اروپا، یوفا 
باید از هرگونه اقدام تنبیهی علیه باشگاه های درگیر در این 
تورنمنت منع شود.»مانوئل روئیز دو ارا« قاضی مادریدی 
با صدور حکمی موقت دستور داد تا زمانی که دیوان عالی 
اروپا حکم خود را در این خصوص صادر نکرده اســت، از 
باشگاه های مذکور محافظت شود.با این حال، یوفا در ماه 
مه اعام کرد که سه باشگاه موسس که این پروژه را رها 
نکرده اند، باید با جریمه روبرو شــوند.بدنبال اباغ حکم 
دادگاه مادرید از طریق وزیر دادگستری سوئیس به یوفا 
در ماه ژوئن، این اقدامات تنبیهی متوقف شد.این در حالی 
اســت که قاضی مذکور با صدور حکمی از یوفا خواست 
تــا ظرف مدت پنج روز از ابــاغ، ثابت کند که به حکم 
موقت اعام شده در ۲۰ آوریل، ترتیب اثر داده و در غیر 
اینصورت با جریمه مالی مقتضی روبرو شود.یوونتوس به 
همراه دو تیم دیگر سری آ، سه باشگاه اسپانیایی و ۶ باشگاه 
انگلیسی، در ماه آوریل از راه اندازی تورنمنتی موسوم به 
ســوپرلیگ اروپایی خبر دادند.به غیر از یوونتوس، بارسا 
و رئال، ۹ باشــگاه باقیمانــده در مجموع به پرداخت ۱۵ 
میلیون یورو جریمه به عنوان نشانه حسن نیت و اهدای 
آن در راســتای توسعه فوتبال کودکان و پایه و همچنین 
به کسر پنج درصد از درآمدهایشان از قبِل تورنمنت های 
یوفــا برای یک فصل محکوم شــده  بودند؛ عاوه بر این، 
باشــگاه های مذکور تعهد داده اند تا در صورتی که دوباره 
 به تورنمنتی غیرقانونی ملحق شــوند، ۱۰۰ میلیون یورو

 جریمه بدهند. 

 وزیــر ورزش وجوانان در پیامی تاریخ ســازی تیم 
ملــی هندبال زنان و راهیابی بــه رقابت های جهانی را 

تبریک گفت.
 تیم ملی هندبال زنان ایران امروز)سه شــنبه( برای 
نخســتین بار در تاریخ ورزش های گروهی و توپی زنان 
ایــران، عاوه بر صعود به جمع چهــار تیم برتر رقابت 
های هندبال آسیا، سهمیه حضور در رقابت های جهانی 

اسپانیا را کسب کرد.
بدنبال این افتخارآفرینی، سید حمید سجادی وزیر 
ورزش و جوانــان در پیامی ضمــن تبریک به دختران 

هندبال ایران نوشت:
بسِْم اه الرحمن الرحیم

افتخار آفرینی تیم ملی هندبال بانوان که منجر به راه 
یابی ملی پوشان کشورمان به جمع چهار تیم برتر آسیا 
وکســب جواز حضور در رقابت های جهانی شد را ارج 
نهاده و مایه سرافرازی ملت بزرگ ایران اسامی می دانم.

جــواز حضور در رقابتهای جهانی توســط تیم ملی 
هندبــال بانوان که برای نخســتین بار در رشــته های 
تیمی و توپی ، بدســت آمد نه تنها یک تاریخ ســازی 
باشکوه و باعظمت است بلکه بانوان ایران زمین با حفظ 
حجاب اسامی و ارزش های ملی در میدانی بزرگ یک 
پیروزی فاخر در جهان اســام را کسب کردند که قابل 

ستایش است.
ایــن فتح عزتمندانه و پیــروزی مفتخرانه را به تک 
تک ملی پوشــان ، کادر فنی و سرپرستی ، خانواده ی 
قهرمانان و ملت شــریف و ورزش دوست ایران اسامی 

تبریک و شاد باش می گویم.
امیدوارم این عزت و سربلندی که برای ورزش بانوان 
به ارمغان آمده همواره پایدار و با افتخارات باشــکوه تر 
اســتمرار یابد. همچنین وزیر یاد آور شــد همین تیم 
را حفــظ خواهند کرد برای جــام جهانی و در صورت 
صاحدید چنــد بازیکن در کنار تیم اصلی تمرینات را 

پیگیری خواهند کرد .

ترکیب تیم ملی تنیس برای 
مسابقات دیویس کاپ 

دانشجویان ۶رشته ورزشی 
به بازی های یونیورسیاد 

قاضی مادریدی یوفا را 
تهدید کرد

پیام تبریک وزیر در پی 
تاریخ سازی دختران هندبال 



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه :
 سعیده محمد

 |  تحریریه  : محمد رضا خانمحمدی 
زهرا جعفری ،سیدمحمد قیصری 

فاطمه صغری حجازی امیری، محمود 
رضایی، الهه آذری

  |  سازمان آگهی ها :
 مصطفی عبدالملکی 

 | نشانی : تهران ، میدان انقاب ،  ابتدای 
خیابان آزادی، کوچه جنتی، پاک ۷  
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فناوریفناوری
 نخستین مشاهده »کشش کوانتومی« آب

آب رفتارهای عجیبی دارد و تحقیقات جدید از جمله نخستین مشاهدات از 
کشش کوانتومی آن ممکن است به ارائه توضیحات پیرامون این راز کمک کند.

به نقل از نیواطلس، آب بیش از نیمی از بدن انســان را تشکیل می دهد و 
حدود ۷۰ درصد از سطح زمین را پوشانده است، اما هنوز چیزهای زیادی در 

مورد آب وجود دارد که ما از چرایی آنها بی خبریم.
دانشمندان با استفاده از ابزارهای پیشرفته برای مطالعه جت ها یا فواره های 
میکروسکوپی مایع، مولکول های آب را در حال هل دادن و کشیدن یکدیگر 
در چیزی که به عنوان »کشــش کوانتومی«)quantum tug( توصیف شــده 
است، مشاهده کردند. این پدیده ای است که تاکنون به طور مستقیم مشاهده 
نشده بود و ممکن است به توضیح برخی از رفتارهای عجیب آب کمک کند.

این تحقیقات پیشگامانه توسط دانشمندان دانشگاه »استنفورد« و دانشگاه 
»استکهلم« انجام شد و آنها به دنبال کشف نیروهایی بودند که مولکول های 

آب را در کنار هم نگه می دارند.
در هر مولکول آب یک اتم اکسیژن و دو اتم هیدروژن وجود دارد. اتم های 
هیدروژن دارای بار مثبت در یک مولکول به اتم های اکسیژن با بار منفی در 
مولکول دیگر جذب می شوند که این امر باعث اتصال مولکول های آب به یکدیگر 
می شود.آب دارای خواص عجیبی است که آن را از بسیاری مایعات دیگر متمایز 
می کند و بسیاری از قوانین مربوط به آنچه مایعات باید آنگونه رفتار کنند را 
زیــر پا می گذارد. به عنوان مثال یک تکه کره جامد روی لیوانی از کره ذوب 
شده شناور نمی ماند، اما وقتی چند تکه یخ را در یک لیوان آب بریزید، روی 
آب می ماند. آب همچنین کشــش سطحی فوق العاده ای را ایجاد می کند که 
حشرات را قادر می سازد تا روی سطح آن بایستند و از روی آن عبور کنند و 
همچنین توانایی خوبی در ذخیره گرما و ثابت نگه داشتن دمای اقیانوس دارد.

دانشمندان بر این باورند که درک بهتر پیوندهای هیدروژنی بین مولکول ها 
می تواند به توضیح این خواص عجیب کمک کند و نویســندگان این مطالعه 

جدید گام مهمی در این راستا برداشته اند.
»جی یانگ« سرپرست این مطالعه می گوید: برای مدتی طوانی، محققان در 
تاش بودند تا شبکه پیوند هیدروژنی را با استفاده از تکنیک های طیف سنجی 
درک کنند. زیبایی این آزمایش این است که ما برای اولین بار توانستیم نحوه 

حرکت این مولکول ها را مستقیماً مشاهده کنیم.
دلیل دشواریِ مشاهده این پدیده این است که حرکت پیوندهای هیدروژنی 
بســیار سریع و بسیار ظریف است. اما دانشــمندان با استقرار یک »دوربین 
الکترونی« با سرعت باا، که از پرتوی قدرتمندی از الکترون ها استفاده می کند 
و حرکات مولکولی بســیار ظریف را آشکار می کند، پیوندهای هیدروژنی را 
در حین حرکت رصد کردند.این آزمایشــات شامل جت های بسیار ریز آب با 
ضخامت ۱۰۰ نانومتر یا حدود ۱۰۰۰ بار نازک تر از یک تار موی انســان بود 
که نور مادون قرمز به آن شــلیک شــده و باعث لرزش مولکول های آب شد. 
ســپس از دوربین الکترونی برای ایجاد عکس های با وضوح باا از اتم های در 
حال تغییر درون مولکول های آب استفاده شد که نحوه تعامل آنها را نشان داد.

هنگامی که مولکول های برانگیخته آب شروع به ارتعاش می کنند، اتم های 
هیدروژن شروع به کشیدن اتم های اکسیژن در مولکول های همسایه می کنند و 
آنها را به هم نزدیک می کنند و سپس با قدرت بیشتر آنها را دفع می کنند. این 
عمل که به عنوان »کشش کوانتومی« توصیف می شود، فضای بین مولکول ها 
را گسترش می دهد.»آندرس نیلسون« از محققان این مطالعه می گوید: اگرچه 
این اثر به اصطاح »کوانتومی هسته ای« مسئول بسیاری از خواص عجیب آب 
است، اما این آزمایش اولین بار است که به طور مستقیم آن را مشاهده می کند. 
ســوال این است که آیا این اثر کوانتومی می تواند حلقه مفقوده در مدل های 

نظری باشد که ویژگی های عجیب آب را توصیف می کنند؟
دانشمندان امیدوارند از این روش برای درک بهتر خواص غیر معمول آب 
اســتفاده کنند. این کار می تواند منجــر به درک بهتر نه تنها خود آب، بلکه 

نقش آن در موجودات زنده شود.

 شارژر بی سیم به بزرگی یک اتاق!
محققان ژاپنی یک اتاق کامل را تبدیل به شارژر بی سیم برای دستگاه های 

الکترونیکی کردند.
 به نقل از نیواطلس،  سرانجام روزی فرا می رسد که سیستم شارژ بی سیم، 
دســتگاه های برقی ما را همیشــه در حالت شارژ شده نگه می دارد و در آن 
روز وصل کردن تلفن همراه به کابل شارژر کاری عجیب خواهد بود. امروزه 
استفاده از شارژر بی سیم برای تلفن همراه، ساعت های هوشمند، هدفون ها 
و سایر وسایل الکترونیکی کاری رایج است. اگرچه از نظر تجاری بر راحت تر 
بودن شارژرهای بی ســیم نسبت به کابل ها تاکید می شود اما بیشتر مواقع 
برای شارژ دستگاه به طور بی سیم باید آن را روی یک صفحه مشخص قرار 

داد که این کار استفاده از آن را حین شارژ شدن دشوار می کند.
به همین منظور برای رسیدن به هدف نهایی که راحتی افراد است باید 
برد این شــارژرها افزایش یابد. در مطالعه ای جدید محققان دانشگاه توکیو 
سیستمی ســاخته اند که می تواند دستگاه های الکترونیکی را از راه دور در 
هر کجای یک اتاق که باشند شارژ کند.در این فناوری، اجزایی به نام خازن 
یکپارچــه درون حفره های دیوار قرار می گیرند. خود دیوار نیز از ســطوح 
رسانا ساخته شده است. به این ترتیب یک میدان مغناطیسی سه بعدی در 
اتاق برقرار می شــود. میدان مغناطیســی در اطراف یک قطب مسی که در 
مرکز اتاق قرار دارد در جهت و خاف جهت عقربه های ساعت به گردش در 
می آید و گیرنده هایی که به دســتگاه های الکترونیکی متصل می شوند این 

میدان مغناطیسی را دریافت کرده و شارژ می شوند.
محققان این سیســتم را در اتاقی با ابعاد سه در سه در دو متر آزمایش 
کردند و دریافتند که در ۹۸ درصد از حجم اتاق بازدهی ۵۰ درصدی وجود 
دارد. در دو درصد باقی مانده از اتاق نیز برق رســانی مناســب بود و بازدهی 
آن هرگز کمتر از ۳۷ درصد نشــد. محققان می گویند خروجی این سیستم 
می تواند ۵۰ وات یا بیشتر باشد. عاوه بر این الگوهای میدان مغناطیسی در 
این اتاق برای انسان ها بی خطر بود.این اولین سیستم شارژ بی سیم در مقیاس 
یک اتاق نیست اما به نظر می رسد برخی از مشکات مدل های قبلی را ندارد.

اگرچه حتی اگر چنین سیستمی به مرحله ی بهره برداری برسد کاربران 
معمولی عاقه ای به اســتفاده از آلومینیوم در دیوارهای اتاق نشیمن خود 
نخواهند داشــت. اما محققان می گوینــد از این فناوری می توان در مقیاس 
کوچک تر مانند کابینت هایی که وسایل برقی را شارژ می کنند استفاده کرد. 
همچنین این فناوری برای کارخانه ها مناســب خواهد بود و افراد معمولی 

می توانند از نمونه های مشــابه مثل دیواری که دستگاه ها را تا فاصله ی ۱۰ 
متری با استفاده از امواج مایکروویو شارژ می کند استفاده کنند.

 بستنی؛ هدیه تولد فضانورد ناسا در فضا!
»مگان مک آرتور«)Megan McArthur( فضانورد مســتقر در ایســتگاه 
فضایی بین المللی پنجاهمین ســالگرد تولد خــود را با یک هدیه جالب از 

زمین جشن گرفت.
 به نقل از فیز، یکشــنبه محموله ای حاوی مورچه، آووکادو و یک بازوی 
رباتیک هم اندازه ی بازوی انسان همراه با موشک شرکت »اسپیس ایکس« 
به فضا ارسال شد و روز گذشته نیز این محموله ها به دست فضانوردان رسید. 

در میان این مواد، بستنی نیز بود.
پس از آنکه روز گذشته این فضاپیما به ایستگاه فضایی بین المللی رسید، 
مگان مک آرتور گفت:تاکنون هیچکس برای تولدم یک فضاپیما نفرســتاده 

بود. از این موضوع سپاسگزارم.
این فضاپیما که یکشــنبه از مرکز فضایی کندی ناســا پرتاب شد حاوی 
لیمو، گوجه فرنگی گیاسی، آووکادو و بستنی برای مک آرتور و شش خدمه 

ایستگاه فضایی به همراه چند تن ابزار تحقیقاتی و تجهیزات دیگر بود.
ایــن محموله ها چند روز زودتر از انجام اولین پیاده روی فضایی از ســه 
پیاده روی فضایی برنامه ریزی شده به مقصد رسید. از روز جمعه دو فضانورد 
روس ساکن ایستگاه فضایی بین المللی پشت سر هم یک پیاده روی فضایی 
انجام خواهند داد تا آزمایشــگاه جدیدی را که در ماه ژوئیه به فضا ارســال 
شــده است را آماده کنند.سپس ۱۲ ســپتامبر یک پیاده روی فضایی دیگر 
انجام خواهد شــد و طی آن یک فضانورد ژاپنی و یک فضانورد فرانســوی 
برای نصب براکت صفحات خورشیدی جدیدی که قرار است سال آینده وارد 
ایستگاه فضایی شــوند، پیاده روی انجام خواهند داد. این پیاده روی فضایی 
که توسط ناســا هدایت می شود باید هفته گذشته انجام می شد اما پس از 
آنکه مارک ونده هی فضانورد آمریکایی از ناحیه گردن دچار فشار شدیدی 
شــد، به تعویق افتاد. مدیران ایستگاه فضایی تصمیم گرفتند توماس پسکه 

فضانورد فرانسوی را جایگزین وی کنند.
»وند هی« که یک ســرهنگ ۵۴ ساله بازنشسته ی ارتش است و از ماه 
آوریل تاکنون در ایســتگاه فضایی بین المللی مســتقر بوده است و انتظار 
می رود تا بهار ســال آینده در این ایستگاه بماند تا ماموریت یک ساله خود 

را به پایان برساند.

 »اسپیس ایکس« مورچه، ربات و آووکادو با خود به فضا برد!
محموله ای حاوی مورچه، آووکادو و یک بازوی رباتیک هم اندازه ی بازوی 
انسان همراه با موشک شرکت »اسپیس ایکس« در روز یکشنبه به فضا رفت.

به نقل از فیز، این محموله که در روز دوشنبه به ایستگاه فضایی بین المللی 
می رسد بیست و ســومین ماموریتی است که اسپیس ایکس طی یک دهه 

اخیر برای ناسا انجام داده است.
یک موشک فالکون چندبار مصرف از مرکز فضایی کندی به فضا پرتاب 
شــد و پس از رساندن کپســول دراگون به مدار بخش اول این موشک به 
طور مستقیم بر روی جدیدترین سکوی اقیانوسی شرکت اسپیس ایکس به 

A shortfall of« فرود آمد.  Gravitas« نام
کپســول دراگون محموله ای با وزن بیش از دو هزار و ۱۷۰ کیلوگرم را 
حمل می کند که لوازم و تجهیــزات آزمایش، غذای تازه از جمله آووکادو، 
لیمو و حتی بســتنی برای هفت فضانورد مستقر در ایستگاه فضایی با خود 
به فضا برده است.ســازمان »دختران پیشاهنگ«)Girl Scouts( نیز همراه با 
این موشک مورچه، نوعی میگو و گیاه برای انجام آزمایش به فضا فرستادند.

دانشمندان دانشگاه »ویسکانسین- مدیسون«)Wisconsin-Madison( نیز 
دانه های گیاه »رشادی گوش موشی«)mouse-ear cress( که یک علف هرز 
گل دار اســت و در تحقیقات ژنتیکی مورد استفاده قرار می گیرد به ایستگاه 
فضایی ارسال کردند. عاوه بر آن سلول های خورشیدی و سایر مواردی که 

با این کپسول به فضا رفتند در شرایط بی وزنی قرار خواهند گرفت.
یک شرکت نوبنیان ژاپنی نیز بازوی رباتیک آزمایشی خود به فضا فرستاده 
اســت تا کارهایی که به طور معمول توسط فضانوردان انجام می شود را به 
انجام برساند. اولین آزمایش این بازوی رباتیک درون ایستگاه فضایی انجام 
خواهد شد.»تویوتاکا کوزوکی«)Toyotaka Kozuki(، مدیر ارشد فناوری این 
ربات می گوید: مدل های بعدی این ربات در خاء قرار می گیرند تا فعالیت های 

مربوط به ماهواره ها و تعمیرات فضایی را تمرین کنند.
او افزود تا سال ۲۰۲۵ گروهی از این ربات ها می توانند به ساخت پایگاه  

در ماه و استخراج منابع با ارزش از ماه کمک کنند.
پرتاب موشک پیش از این شرکت اسپیس ایکس به دلیل برخی از مشکات 
مربوط به کووید-۱۹ به تاخیر افتاده بود و در روز شنبه پرتاب این موشک 

به دلیل نامناسب بودن شرایط جوی متوقف شده بود.

 ابــداع نوعی باتری بــا ۶ برابر تراکم انــرژی باتری های
 لیتیوم-یون

پژوهشگران »دانشگاه استنفورد« در بررسی جدید خود، نوعی باتری ابداع 
کرده اند که تراکم انرژی آن، شش برابر تراکم انرژی باتری های لیتیوم-یون 
 Stanford(»اســت. به نقل از نیواطلس، دانشمندان »دانشگاه اســتنفورد
University(، نمونه جدیدی از باتری را ابداع کرده اند که نه تنها قابل شارژ 

است، بلکه ظرفیت آن به حدود شش برابر ظرفیت محلول های لیتیوم- یون 
کنونی می رسد. این پیشرفت، به تثبیت واکنش های کلر در دستگاه بستگی 
دارد و شاید روزی، مبنایی برای باتری هایی با عملکرد باا باشد که تلفن های 

همراه هوشمند را به مدت یک هفته به طور همزمان تغذیه می کند.
این باتری جدید، به عنوان یک باتری کلر توصیف می شــود و براســاس 
شــیمی ساخته شده که نخســتین بار در ۱۹۷۰ با عنوان »لیتیوم-تیونیل 
کلرید«)lithium-thionyl chloride( ظهور کرد. این باتری ها به خاطر ظرفیت 
باای انرژی خود، بسیار مورد توجه قرار می گیرند اما به کلر بسیار واکنشی 
متکی هســتند که موجب می شود برای مواردی به غیر از یک بار استفاده، 
مناســب نباشند.در یک باتری معمولی قابل شارژ، الکترون ها هنگام تخلیه، 
از یک طرف به طرف دیگر حرکت می کنند و ســپس با شارژ مجدد، باتری 
بــه حالت ابتدایی خود باز می گردد. کلرید ســدیم یا کلرید لیتیوم در این 
حالت، به کلر تبدیل می شود که بسیار واکنشی است و نمی تواند دوباره به 

کلرید تبدیل شود.

اینســتاگرام اعام کرد با هدف ارائه خدمات امنیتی به جوانان و نوجوانان 
ثبت تاریخ تولد کاربران را اجباری می کند تا سن دقیق آنها مشخص شود.

به نقل از رویترز، اینستاگرام پیش از این از راه اندازی نسخه ای از اپلیکیشن 
خود برای افراد زیر ۱۳ سال خبر داده بود. با این حال اقدام مذکور چندان با 
استقبال صاحب نظران و کارشناسان مواجه نشده بود، زیرا از نظر آنها اینستاگرام 

در زمینه حفاظت از کاربران خود هیچ سابقه درخشانی ندارد.
اینســتاگرام با هدف دفاع از خود در برابر انتقادها با ارسال پستی وباگی 
اعام کرده که از اطاعات یادشــده برای تضمین ارائه تجربه کاربری مناسب 
به گروه های مختلف ســنی بهره می گیرد. این شــبکه اجتماعی ماه قبل نیز 
اعام کرده بود کاربران زیر ۱۶ سال را به طور پیش فرض در صورت پیوستن 

به اینستاگرام به سمت حساب های کاربری خصوصی هدایت می کند.
کاربران اینســتاگرام از این پس باید تاریخ تولد خود را وارد کنند و اگر از 
ایــن کار خودداری کنند، چند بار در این زمینه به آنها تذکر داده می شــود. 
بدیهی اســت کاربرانی که قبا تاریخ تولد خود را وارد کرده باشند، نیازی به 

این کار ندارند. این شبکه اجتماعی تصریح کرده آگاه است که برخی کاربران 
به عمد تاریخ های تولد غلطی را وارد می کنند و در حال ابداع فناوری برای 

حل این مشکل نیز هست.

برخی منابع نزدیک به اپل از افزوده شدن امکاناتی منحصر به فرد به آیفون 
جدید شرکت اپل موسوم به آیفون ۱۳ خبر می دهند.

 بــه نقل از انگجت، مینگ چی کو تحلیل گر مشــهوری که معموا اخبار 
دست اولی از ویژگی های مدل های جدید گوشی های آیفون منتشر می کند 

این بار مدعی شده که آیفون جدید از قابلیت برقراری ارتباطات ماهواره ای در 
حد تماس و تبادل پیام برخوردار خواهد بود.

بنابراین خریداران آیفون ۱۳ در زمان ســفر به نقاط دورافتاده بدون نیاز به 
خریــد ابزار ارتباطی ماهواره ای و بدون نیاز به هرگونه خدمات خاص قادر به 

برقراری تماس خواهند بود.
بدیــن منظور بر روی آیفون ۱۳ یک نســخه ارتقا یافته از مودم ایکس ۶۰ 
شرکت کوالکوم نصب می شود که برقراری ارتباطات ماهواره ای را ممکن می 
کند. هنوز مشــخص نیســت چه تعداد از اپلیکیشن های آیفون ۱۳ از قابلیت 
برقراری ارتباطات ماهواره ای پشتیبانی خواهند کرد. البته سرعت بسیار پایین 
ارتباطات ماهواره ای موجب خواهد شد تا عما بسیاری از این اپلکیشن ها در 
چنین حالتی غیرقابل اســتفاده باشند.از سال ۲۰۱۹ اخباری در مورد افزوده 
شدن خدمات ارتباطات ماهواره ای به گوشی های اپل شنیده می شد. در آن 
زمان ادعا می شد تکمیل این طرح ۵ سال طول می کشد. اما حاا این کار در 
عرض ســه سال انجام شــده است. به هر حال با عرضه آیفون جدید طی چند 

هفته آینده صحت و سقم این خبر مشخص می شود.

اینستاگرام ثبت تاریخ تولد کاربران را اجباری می کند

عرضه آیفون جدید با قابلیت برقراری ارتباطات ماهواره ای

 استرالیا کیف پول های اپل و گوگل و ویچت را قانونمند می کند

بانک مرکزی اســترالیا از وضع قوانینی بــرای قانون مند کردن کیف پول 
هــای دیجیتال اپل، گوگل و وی چت خبر داد. بر این اســاس نظارت بر این 

تراکنش ها بیشتر می شود.
 بــه نقــل از رویترز، پرداخت های انجام شــده از طریــق کیف پول های 
دیجیتال توسط اشخاص در استرالیا با رشد ۸ درصدی در سال ۲۰۱۹ افزایش 

چشمگیری داشته است.
از همین رو، دولت اســترالیا قصد دارد قوانین جدید و سختگیرانه تری را 
برای نظم بخشیدن به این بازار نوظهور مالی وضع کند. مقامات این کشور بیم 
دارند اگر به ســرعت برای نظام مند کردن پرداخت های دیجیتال وارد عمل 
نشوند، ممکن است آینده این بازار در دستان شرکت های سیلیکون ولی باقی 
بماند. ولی دولت استرالیا تمایل ندارد زیرساخت های مهم اقتصادی این کشور 

توسط شرکت های فناوری خارجی مدیریت شود.
دغدغه دیگر دولت استرالیا این است که شرکت های بزرگ فناوری آمریکایی 
و چینی به واسطه ارائه خدمات کیف پول دیجیتال داده های زیادی را از مردم 
این کشــور جمع آوری می کنند. از جمله این شرکت ها می توان به آمازون، 

گوگل، فیس بوک، علی بابا و غیره اشاره کرد.
قرار است دولت و بخش صنعت در استرالیا برای تهیه یک برنامه استراتژیک 
کارآمد برای ساماندهی خدمات پرداخت دیجیتال همکاری کنند. عاوه بر آن، 
یک سیستم دریافت مجوز یکپارچه خدمات پرداخت دیجیتال طراحی خواهد 
شــد. مقابله با جرائم مالی آناین و حفظ امنیت کیف پول های دیجیتال نیز 

در این طرح در نظر گرفته شده است.

دولــت ژاپــن می گوید قبل از تصمیم گیری در مورد اســتفاده ترکیبی از 
واکسن های کووید ۱۹ به داده های بیشتری نیاز دارد.

 به نقل از رویترز، کاتسونوبو کاتو، سخنگوی ارشد دولت ژاپن، امروز گفت: 
هنوز اطاعات کافی برای ترویج اســتفاده ترکیبی از واکســن های کووید ۱۹ 
وجود ندارد و قبل از تصمیم گیری در این مورد به اطاعات بیشتری نیاز است.

ایــن اظهارات پس از آن مطرح شــد که تارو کونو، مقام مســئول برنامه 
واکسیناسیون ژاپن روز یکشنبه گفت، این کشور در حال بررسی احتمال مخلوط 
کردن واکسن کرونای آسترازنکا با آنهایی است که توسط سایر سازندگان دارو 

تهیه شده تا سرعت واکسیناسیون را افزایش دهد.
به تازگــی و درپی گزارش هایی مبنی بر مشــاهده مواد خارجی در بعضی 
شیشــه های حاوی واکسن کرونای ساخت شــرکت مدرنا در ژاپن، استفاده و 
تعلیق درآمد تا پیرامون این حادثه بررسی های ازم صورت بگیرد.تزریق یک میلیون و ۶۳ هزار دز از این واکسن به دلیل احتمال آلودگی به حالت 

استفاده ترکیبی از واکسن ها به تحقیق بیشتر احتیاج دارد

چین به دنبال ساخت فضاپیمای یک کیلومتری!
دولت چین از دانشــمندان برای ساخت یک فضاپیمای غول پیکر دعوت به 

همکاری کرده است.
 به نقل از دیجیتال ترندز، چین از دانشمندان می خواهد تا فضاپیمایی یک 
کیلومتری در فضا بسازند. این کشور قصد دارد قطعات این فضاپیما را به صورت 

مجزا به همراه موشک به فضا بفرستد تا در فضا تکمیل شود.
طرح مفهومی ســاخت این فضاپیما در ســند این پروژه از بنیاد ملی علوم 
طبیعی چین توصیف شــده اســت و در آن بیان شده که هدف از ساخت این 
فضاپیما استفاده از منابع فضا، جستجوی کهکشان و استقرار طوانی مدت در 
مدار است.چنین فضاپیمایی با اندازه و وزن باا را نمی توان به صورت یکپارچه 
به فضا پرتاب کرد بنابراین ساخت آن باید در فضا انجام شود. چین قصد دارد 
ماژول هایی طراحی کند که به صورت جداگانه به فضا ارسال شوند و در مدار 
به یکدیگر متصل شوند. در این پروژه دو عامل کلیدی مدنظر است. عامل اول 
سبک بودن فضاپیما است تا نیاز به انجام پرتاب های کمتری باشد و عامل دوم 

طراحی هوشمندانه آن است به گونه ای که سرهم کردن آن در فضا آسان باشد.
 South(»به گفته ی روزنامه ی انگلیســی زبان »ساوت چاینا مورنینگ پست
China Morning Post( طراحــی چنین مفهومی نیازمند اجرای پروژه ای پنج 

ســاله خواهد بود و طی آن پنج پروژه با بودجه ی ۲.۳ میلیون داری فعالیت 
خواهند کرد. البته این بودجه تنها برای گام اول تحقیقات یعنی بررســی این 
مفهــوم و امکانپذیر بودن آن کافی اســت و بودجه ی مورد نیاز ســاخت یک 
فضاپیما و ارسال آن به مدار بسیار بیشتر است.چین طی سال های اخیر به طور 
گســترده ای به اکتشافات فضایی پرداخته است. عاوه بر ماموریت تیان ون-۱ 
که شامل ارسال یک مریخ نورد به فضا بود، فضاپیمای این کشور طی ماموریت 
چانگ ای۴ به نیمه پنهان ماه رفت و برای اولین بار پس از ۴۰ سال نمونه  سنگ 
ماه را به زمین آورد و از همه قابل توجه تر ایستگاه فضایی چین است که اوایل 
سال جاری اولین ماژول خود را به مدار فرستاد و تاکنون اولین محموله خود 

را دریافت کرده و دو پیاده روی فضایی در آن انجام شده است.

ما واکسن نمی زنیم مریض هم نمی شیمما واکسن نمی زنیم مریض هم نمی شیم

امام علی  علیه السام :

العَقلُ عَقانِ: عَقلُ الطَبعِ، 
وعَقلُ التَجرِبةَِ، وکِاهُما 
یؤَُديِ إلیَ المَنفَعَةِ.
عقل، دو گونه است: 
عقل طبیعی و عقل 
تجربی، و هر دوی آنها 
سودبخش  اند.
 مطالب السؤول: ج۱ ص2۱۱


